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 związku z pytaniami w sprawie podziału kosztów na koszty stałe i zmienne należy 
zwrócić uwagę, że Regulamin opisuje sposób podziału kosztów, jakimi jest obciążana 

spółdzielnia przez Veolię na mieszkańców. Użytkownicy lokali będą obciążani kosztami         
z podziałem na te, które będą rozliczane z podzielników i na te rozliczane z powierzchni 
lokalu. Do kosztów, które będą rozliczane z powierzchni lokali mieszkalnych będą zaliczane 
koszty stałe (bez względu na zużycie energii cieplnej), jakie ponosi budynek na rzecz Veoli, 
np. za moc zamówioną oraz koszty ogrzewania części wspólnej, czy też straty energii ciepl- 
nej na drodze od węzła cieplnego do grzejników w lokalach. Koszty rozliczane z podziel- 
ników będą związane jedynie z ciepłem, które będzie wykorzystywane w grzejnikach za- 
montowanych w lokalu. Powyższe proporcje będą określane przez firmy rozliczające na 
podstawie obliczeń. Zasady opisują zacytowane poniżej stosowne paragrafy Regulaminu.
  § 14 - Całkowite koszty ogrzewania przypadające na daną jednostkę rozliczeniową są 
dzielone w proporcjach określonych na podstawie wyników audytów energetycznych lub 
wyliczeń wg dokumentacji technicznej systemu grzewczego na koszty rozliczane wg po- 
wierzchni lub kubatury lokalu i na koszty rozliczane na podstawie wskazań podzielników 
zainstalowanych w  lokalu, z uwzględnieniem współczynnika wyrównawczego (LAF) oraz 
współczynnika oceny grzejnika (UF).  
  § 15 ust. 1 -   Składniki kosztów rozliczanych wg powierzchni użytkowej lub kubatury lo- 
kalu to: * koszty stałe wg faktur dostawcy ciepła; * koszty (określone wg audytu lub dokum- 
entacji) ogrzewania pomieszczeń użytkowanych wspólnie (np. klatki schodowe, korytarze, 
suszarnie, pralnie) oraz pomieszczeń w lokalach bez podzielników (łazienki, kuchnie, WC), 
a także części instalacji CO, jak nieizolowane piony grzewcze, doprowadzenia czynnika 
grzewczego do grzejników.

Nowy regulamin rozliczania ciepła 
w pytaniach i odpowiedziach

Na pytania mieszkańców odpowiada Grzegorz Engelbrecht, członek Zarządu
ds. gospodarki zasobami mieszkaniowymi

W

POSZUKUJESZ 

LOKALU 
NA DZIAŁALNOŚĆ  
GOSPODARCZĄ?

Sprawdź ofertę  

MSM „Energetyka” 

Dostępne są lokale 
od 23 do 423 mkw 

na osiedlach:
   Bernardyńska   |  22 841 90 37              
                   Sielce   |  723 055 794
               Sadyba    |  608 557 520      
  Stegny Południe |  784 640 258
    Stegny Północ  |   22 842 02 29

         
www.msmenergetyka.pl
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WRACAJĄ ZEBRANIA OSIEDLOWE
Między 13 a 27 kwietnia na każdym osiedlu odbędzie się zebranie mieszkańców. Osiedla przystępują do nich z różnymi 

problemami, a po przerwie spowodowanej pandemią ich przebieg jest pewną niewiadomą

Po czteroletniej przerwie spowodowanej pandemią, ponownie do 
kalendarza najważniejszych wydarzeń w spółdzielni wracają 
zebrania osiedlowe. Wszystkie odbędą się w kwietniu, a zaczną 
zaraz po Wielkanocy. 

o uprawnień każdego zebrania należy rozpatrzenie sprawozda- 
nia z działalności administracji i rady osiedla za poprzedni rok. 

Standardowo w porządku obrad znajdują się również informacje        
o pracy Zarządu i Rady Nadzorczej. Zebranie osiedlowe wybiera 
ponadto członków rady osiedla, można też na nim zgłaszać kan- 
dydatów do Rady Nadzorczej, którzy finalnie będą wybierani na 
Walnym Zgromadzeniu Członków, które również - wszystko na to 
wskazuje - wróci w tradycyjnej formie w czerwcu. 
  Wydaje się, że to właśnie kwestie personalne będą kluczowe pod- 
czas nadchodzących zebrań. Zgodnie z przepisami, okres epidemii 
„zamroził” kadencje w organach spółdzielni mieszkaniowych i nie 
tylko. W efekcie ostatnie zebrania i wybory do rad odbyły się w 2019 
roku i wzięło w nich wówczas łącznie 640 osób (wyjątkiem jest 
Idzikowskiego). A ponieważ kadencja w radach osiedla - zgodnie       
z § 96 Statutu MSM „Energetyka” trwa cztery lata, oznacza to ni 
mniej, ni więcej, że wybrane powinny zostać całe składy rad osiedli. 
W przypadku Stegien Północ i Stegien Rożka konieczne jest w ogó- 
le wybranie rad osiedli. Na pierwszym z tych osiedli nie funkcjonuje 
ona od stycznia 2020 r. (fiaskiem zakończyła się próba przeprowa- 
dzenia zebrania osiedlowego i wyborów w 2021 roku), na drugim      
z powodu rezygnacji skutkującej zbyt małą liczbą członków, rada 
przestała działać w marcu tego roku. 
   W tym kontekście warto pamiętać, że zgodnie z przywołanym po- 
wyżej paragrafem Statutu, w wyborach do rad osiedli nie ma ogra- 
niczeń kadencyjnych. Zatem wybrane mogą zostać dokładnie te sa- 
me osoby, które tworzą rady w niezmiennym składzie od 2019 roku, 
albo zupełnie nowi. I w tym aspekcie zebrania zapowiadają się inte- 
resująco…
  Zebranie osiedlowe to także swego rodzaju casting na członków 
Rady Nadzorczej, w której sytuacja jest jeszcze bardziej skompliko- 
wana. Zebrania nominują kandydatów do Rady Nadzorczej. Oczy- 
wiście finalnie przed Walnym Zgromadzeniem Członków zgłosić 
może się każdy, jednak poparcie osiedla ma znaczenie. A w Radzie 
Nadzorczej kadencje kończą się… wszystkim 23 członkom. Przy 
czym część z nich nie może już ubiegać się o drugą kadencję. Pewne 
jest, że Radę Nadzorczą czekają duże zmiany, a pierwszy krok w tym 
kierunku zostanie zrobiony na zebraniach osiedlowych. 
  Zebrania to nie tylko kwestie personalne. Udział w takim spot- 
kaniu to najlepsza okazja do zgłaszania wniosków dotyczących fun- 
kcjonowania osiedla i całej spółdzielni oraz merytorycznej dyskusji 
na ten temat. 
  A problemów i kwestii do dyskusji po czterech latach z pewno-
ścią nie brakuje na wszystkich osiedlach. W każdym zebraniu weź- 
mie udział przedstawiciel Zarządu oraz Rady Nadzorczej, będzie 
więc okazja do otwartej dyskusji.
   Szczegółowy porządek każdego z zebrań zostanie wywieszony na 
klatkach schodowych. Materiały będące przedmiotem obrad będą 
dostępne w administracji danego osiedla. Na kolejnych stronach 
M6  zamieszczamy teksty przewodniczących rad osiedli (lub innych 
osób, kompetentnych by podsumować sytuację na osiedlu).
    Zachęcamy do lektury. 

D

Osiedle Termin zebrania Miejsce zebrania

Bernardyńska
18.04.2023 (wtorek), 

godz. 18.00
Instytut Żywności i Żywienia 

ul. Powsińska 61/63

Idzikowskiego
26.04.2023, (środa)

godz 18.00
Instytut Żywności i Żywienia 

ul. Powsińska 61/63

Sadyba
20.04.2023 (czwartek), 

godz. 16.30
 Instytut Badawczy Opakowań 

ul. Konstancińska 11

Sielce
26.04.2023 (środa),

 godz. 18.00
AGORA

ul. Czerska 8/10

Stegny Południe
27.04.2023 (czwartek), 

godz. 17.00
Szkoła Podstawowa nr 307 

ul. Barcelońska 8

Stegny Północ
13.04.2023 (czwartek),

 godz. 17.00
Szkoła Podstawowa nr 212 

ul. Czarnomorska 3

Stegny Rożek
27.04.2023 (czwartek), 

godz. 18.00
Hotel O3

ul. Mangalia 1A

WALNE ZGROMADZENIE  
CZŁONKÓW W CZERWCU

    Spółdzielnia przygotowuje się do organizacji w połowie 
czerwca Walnego Zgromadzenia Członków. Mowa o WZCz              
w formie sprzed pandemii, czyli spotkaniu z porządkiem obrad, 
możliwością dyskusji i głosowaniami w niezbędnych 
sprawach. Ostatnie Walne w tej formie obyło się w czerwcu 
2019 roku.
     Miejsce - to samo, co dotychczas, czyli sala w Centrum 
Konferencyjno-Szkoleniowym przy ul. Bobrowieckiej. To jedyne 
miejsce w pobliżu osiedli „Energetyki” dysponujące wystarcza- 
jąco dużą salą. Wszystkie szczegóły dotyczące organizacji 
WZCz zostaną potwierdzone w najbliższym czasie. 

Mariusz Ilnicki

Reklama
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dy w kwietniu 2019 roku kończyliśmy 
sezon zebrań osiedlowych, nikt nie mógł 

przypuszczać, że na kolejną możliwość 
spotkania i dyskusji w gronie mieszkańców 
naszych osiedli przyjdzie nam poczekać 
niemal cztery lata.
   Na szczęście okres ten dobiega końca i po 
Świętach Wielkanocnych odbędą się zebrania 
osiedlowe. W standardowej formie, z pełną 
agendą znaną z czasów sprzed koronawirusa. 
Aż chce się powiedzieć: w końcu! Długi okres 
ich braku spowodował nawarstwienie się na 
osiedlach spraw, które należy rozwiązać. Rady 
osiedli najlepiej zrobią to mając „świeży”, 
mocny mandat od mieszkańców. Dlatego tak 
ważne jest,  jakie rady wybierzemy. Zamrożo- 
ne w pandemii kadencje członków spowodo- 
wały, że obecnie niemal wszystkie miejsca         
w radach osiedli są do obsadzenia. 

Jakie nowe rady?
   To bardzo duże wyzwanie dla osiedli, a za- 
razem spore przedsięwzięcie organizacyjne, 
gdyż w dużych osiedlach, jak Sadyba czy 
Stegny Południe, rady osiedli składają się z 24 
członków. I wszystkie miejsca powinny być obsadzone w wyborach. 
W przypadku rad osiedli nie ma ograniczenia liczby kadencji - kan- 
dydować mogą wszyscy dotychczasowi członkowie, jak i zupełnie 
nowe osoby. Jak będą wyglądały rady osiedli po zebraniach? To jedna 
z większych zagadek i zarazem ważny faktor wpływający na najbliższą 
przyszłość osiedli. Rady mogą wyglądać dokładnie tak samo,  jak 
obecnie, albo mogą  je tworzyć zupełnie nowe osoby. To zależy od 
decyzji mieszkańców. Tych, którzy przyjdą na zebrania.
   Zebrania będą też czasem podsumowania ostatnich lat - zarówno 
działalności administracji i funkcjonowania rad osiedli. Nie był to 
łatwy czas, szczególnie w przypadku początku pandemii. Działające 
przez ten bardzo długi okres rady osiedli starały się jak najlepiej dbać 
o interesy mieszkańców. Myślę, że - we współpracy z administracjami 
osiedli - to się udało. Nie nastąpił paraliż decyzyjny, czy chaos organi- 
zacyjny. Dziś można już z całą odpowiedzialnością stwierdzić, że 
osiedla,  jak i cała spółdzielnia nie ucierpiały ekonomicznie z powodu 
koronawirusa. To wielka zasługa Zarządu i administracji osiedli, że 
potrafiły przejść przez ten wyjątkowo trudny okres i nie odbił się on 
negatywnie na kondycji technicznej osiedli – były dokonywane zwy- 
czajowe przeglądy stanu technicznego, powstawały coroczne plany 
remontów, które były później realizowane. 
   Tu należy też wspomnieć o działaniach Rady Nadzorczej – w kry- 
tycznym momencie, o którym już chyba nie pamiętamy, a kiedy to 
zamarło wszelkie życie w mieście i praktycznie wszyscy pozostawili-
śmy w naszych mieszkaniach, Rada Nadzorcza potrafiła zebrać się        
i uchwalić przepisy, które pozwalały spółdzielni i jej organom samo- 
rządowym na dalsze, zwyczajowe działania.
   Ale teraz większość z nas zapomniała już o covidzie i bardziej dos- 
kwiera nam wysoka inflacja, na którą nie mamy wpływu, a z której 
skutkami musimy się zmagać.

Różne osiedla, różne problemy i wyzwania
    „Energetyka” to siedem osiedli, bardzo róż- 
nych, przez co trudno generalizować. Specy- 
ficzna sytuacja jest na osiedlu Stegny Północ, 
gdzie rada osiedla – wskutek rezygnacji człon- 
ków i spadku ich liczby poniżej wymaganego 
kworum – przestała funkcjonować na początku 
2020 roku. Potem przyszła pandemia i nową 
radę próbowano wybrać dopiero w 2022 roku, 
ale bezskutecznie. Nie zgłosiła się wystarcza- 
jącą liczba kandydatów, by skutecznie przepro- 
wadzić wybory do RO. Mam nadzieję, że był 
to incydent i osiedle liczące ponad trzy tysiące 
członków ponownie będzie posiadać organ 
reprezentujący mieszkańców. 
    Wskutek śmierci jednego z członków RO,  
w podobnej sytuacji znalazło się osiedle Idzi- 
kowskiego. W tym wypadku udało się jednak 
szybko przeprowadzić wybory uzupełniające, 
mimo trwającej pandemii i związanych z tym 
obostrzeń w organizacji większych spotkań 
(zebranie na boisku sportowym!).  W marcu 
rada osiedla przestała funkcjonować na osiedlu 
Stegny Rożek - rezygnacja złożona przez 
jednego z członków spowodowała spadek ich 

liczby poniżej wymaganego Statutem minimum. Dwie ostatnie 
sytuacje pokazują, że warto, aby rady były nieco większe, niż wymagane 
Statutem 12 osób.

Warto przyjść na zebranie osiedlowe
   Mam nadzieję, że nie przyzwyczailiśmy się do tej hibernacji,              
w której „jakoś to wszystko funkcjonuje” i nie ma potrzeby nic robić. 
Warto przyjść na swoje zebranie osiedlowe. Posłuchać, co dzieje się   
w administracji, jak pracowała RO, zabrać głos w sprawie nowych 
problemów do rozwiązania… Wybrać członków rady osiedla, a może 
nawet samemu wziąć udział w wyborach?
   Jest to tym bardziej ważne, że obecnie kończy się kadencja większo- 
ści członkom wszystkich organów samorządowych – począwszy od 
rad domów-nieruchomości, a skończywszy na Radzie Nadzorczej.
    Oprócz spraw osiedlowych, uczestniczący aktywnie w zebraniach 
mieszkańcy będą mieli wpływ na funkcjonowanie całej spółdzielni. 
Zebrania osiedlowe rekomendują bowiem kandydatów na członków 
Rady Nadzorczej, do której wybory odbędą się na czerwcowym Wal- 
nym Zgromadzeniu Członków. Nie jest to obligatoryjne - przed 
WZCz każdy może zgłosić się zgodnie z przepisami Statutu, ale 
rekomendacja osiedla z pewnością będzie ważnym sygnałem dla 
pozostałych mieszkańców.
   A skoro już jesteśmy przy Radzie Nadzorczej… Na każdym z zebrań 
przedstawiona zostanie informacja na temat działalności Rady, która  
- analogicznie do rad osiedli - działa w niezmienionym składzie od 
czerwca 2019 roku.  Działania Rady w tym okresie wymagały dosto- 
sowania się przede wszystkim do nieprzewidywalnej wcześniej 
epidemii COViD. Ta sytuacja, a w szczególności jej początki, gdy      
w warunkach całkowitej niepewności, strachu i niewiedzy odnośnie 
epidemii, koniecznych izolacji i kwarantann musieliśmy zapewnić 

Koniec stanu hibernacji
Janusz Gajda - Przewodniczący Rady Nadzorczej MSM „Energetyka”

G

Mam  nadzieję,  że  nie  przyzwyczaili-‐  
śmy  się  do  tej  hibernacji,  w  której  
„jakoś  to  wszystko  funkcjonuje”                  
i  nie  ma  potrzeby  nic  robić.  
Warto  przyjść  na  swoje  zebranie  
osiedlowe.  Takiej  okazji  nie  było        
od  czterech  lat!
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 tym roku zebrania osiedlowe są szczególnie ważne, ponieważ 
wybiorą nowe rady osiedli, których kadencje wydłużyły się           

z uwagi na przepisy wynikające z walki z pandemią COVID-19. 
Dlatego tak ważna jest obecność mieszkańców - członków spółdzielni 
na tych zebraniach, aby wybrać swoich przedstawicieli, którzy będą 
pracować w radach poszczególnych osiedli przez kolejne cztery lata. 
Jak popatrzymy na Statut i realia działania naszej spółdzielni na prze- 
strzeni lat, to rola rad osiedli była i jest bardzo istotna w całym syste- 
mie samorządu „Energetyki”, czyli społecznej partycypacji w złożo- 
nym systemie decyzyjnym. W praktyce to rady osiedli w dużym 
stopniu decydują o planach i priorytetach 
remontowych oraz zagospodarowaniu              
i infrastrukturze danego osiedla. 
   Wiele mniejszych lub całościowych prze- 
obrażeń na osiedlach to inicjatywy i postula- 
ty rad osiedli, które stanowiąc reprezentacje 
mieszkańców najlepiej dostrzegają lokalne 
potrzeby i ważne społecznie problemy,          
z którymi mieszkańcy mają na co dzień do 
czynienia. Rady osiedli to także swoisty 
„łącznik” pomiędzy administracjami a radami domów-nieruchomości 
w spawach ogólnoosiedlowych, ale także w kontekście planów 
remontów budynków i ich otoczenia. 
   W nowej kadencji rady osiedli będą musiały zmierzyć się z dotych- 
czasowymi sprawami, ale także z nowymi wyzwaniami. Są nimi nie- 
wątpliwie problemy parkingowe – szczególnie w kontekście powięk- 
szającej się na Mokotowie strefy płatnego parkowania, która dotrze  
do części naszych osiedli już najprawdopodobniej w przyszłym roku,  
a także tramwaju, który będzie przyciągał na nasze parkingi 

samochody obcych osób spoza „Energetyki”, traktujący nasze ulice 
oraz parkingi jako darmowy punkt przesiadkowy. Część osiedli jest 
już zaawansowana w tych pracach. Pozostałe muszą wypracować 
rozwiązania odpowiadające potrzebom mieszkańców i biorące pod 
uwagę nowe okoliczności. 
   Nowym i niewątpliwie wymagającym wyzwaniem będzie realizacja 
na poziomie poszczególnych osiedli programu optymalizacji energe- 
tycznej i montażu fotowoltaiki, na którą obecnie można uzyskać             
z rządowego programu dotację w wysokości 50 proc. wartości inwe- 
stycji.  Jednak wymaga to odpowiedniego przygotowania budynków 

do tych działań oraz właściwej komunikacji 
z mieszkańcami. Potrzeba także społecznej 
akceptacji i wyboru rozwiązań najbardziej 
dostosowanych do specyfiki budynków na 
danym osiedlu i wspólnej dla osiedla strate- 
gii w tym zakresie. 
   Oczywiście nie unikniemy „starych” dy- 
skusji o altanach śmietnikowych, oświetle- 
niu czy sprzątaniu, ale można na te sprawy 
spojrzeć w „nowy” sposób. 

    Myśląc o przyszłości, warto jednak docenić pracę i dorobek rad 
osiedli w kończącej się, wydłużonej kadencji, bo pomimo pandemicz- 
nych ograniczeń zdały egzamin w tym trudnym okresie, a ich praca 
przyczyniła się do dobrych wyników całej spółdzielni. 
   Dlatego obecność członków „Energetyki” na zebraniach osiedlowych 
jest tak istotna - aby rozmawiać o ważnych dla osiedla sprawach           
i wybrać przedstawicieli, którzy razem z administracją najlepiej 
zadbają o mieszkańców i zasoby osiedli.

ZEBRANIA OSIEDLOWE, CZYLI WAŻNY GŁOS MIESZKAŃCÓW

Dobra RADA na przyszłość
Grzegorz Okoński, 
Prezes Zarządu MSM „Energetyka”

fo
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W tygodniu po Wielkanocy rozpoczniemy, po covidowej przerwie, cykl 
zebrań osiedlowych, które są istotnym elementem samorządowej demokracji 
naszej spółdzielni i miejscem wyrażania opinii na temat lokalnych spraw. 
Będzie to także czas wyboru rad osiedli przed którymi stoją nowe wyzwania 
związane przede wszystkim z polityką parkingową osiedli oraz programem 
optymalizacji energetycznej. 

W

Jak  największa  obecność  członków  
„Energetyki”  na  zebraniach  osiedlowych  
jest  bardzo  istotna  -‐  aby  rozmawiać                
o  ważnych  dla  osiedla  sprawach  i  
wybrać  przedstawicieli,  którzy  razem          
z  administracją  najlepiej  zadbają                            
o  mieszkańców  i  zasoby  osiedli.

ciąg dalszy ze strony 4.
ciągłość działań spółdzielni, była dla nas prawdziwym wyzwa- 
niem.
Rada zdała bardzo dobrze ten egzamin - potrafiła w tych 
warunkach zmienić wewnętrzne regulaminy spółdzielni tak, 
aby umożliwić możliwość odbywania zebrań zdalnych przez 
Radę Nadzorczą i Rady Osiedli. W warunkach pandemii, de 
facto zdalnie, przeprowadziliśmy proces wyboru nowego 
Prezesa Zarządu, a następnie dwukrotnie udało się zorganizo- 
wać i przeprowadzić głosowanie na piśmie uchwał WZCz.    
   O skali wykonanej pracy niech świadczy fakt, że Rada tej 
kadencji odbyła 46 posiedzeń plenarnych, z czego 38 odbyło się 
w formie wideokonferencji. Więcej na temat funkcjonowania 
Rady Nadzorczej MSM „Energetyka” dowiedzieć się będzie 
można podczas zebrań osiedlowych.
  Serdecznie zapraszam na zebrania osiedlowe. Takiej okazji nie 
było od czterech lat!

Reklama
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  Rozpoczęły się przygotowania do organizacji Zebrania Osiedlowe- 
go, które z przyczyn pandemicznych nie mogło się wcześniej odbyć.  
Jest wiele tematów, którymi ostatnio Rada Osiedla się zajmowała, lub 
ma w planie się zająć w celu polepszenia warunków bytowych miesz- 
kańców naszego osiedla.
  Naszym priorytetem jest poprawa bezpieczeństwa drogowego miesz- 
kańców w rejonie ulic Gołkowskiej i Limanowskiego oraz Jeziorka 
Czerniakowskiego. Liczna korespondencja z ZDM po ostatnich przy- 
krych wydarzeniach związanych z wypadkami drogowymi, a także 
przy pomocy wspierającej nas radnej dzielnicowej Joanny Dembow- 
skiej i władz dzielnicy, uzyskaliśmy zapewnienie wykonania przez 
ZDM dodatkowego przejścia dla pieszych w kierunku Jeziorka Czer- 
niakowskiego, a także montaż azyli, czyli tzw. wysepek oraz słupków 
blokujących przejścia. W dalszym ciągu będziemy zabiegać o montaż 
sygnalizacji świetlnej oraz progów wyspowych na ul. Gołkowskiej.
  Kolejnym ważnym tematem dla Rady - także dotyczącym komuni- 
kacji - jest poprawa połączeń komunikacji miejskiej z innymi dzielni- 
cami Warszawy. Od wielu lat zabiegamy o przedłużenie linii 189 na 

osiedle, niestety ZTM nie wyraża zgody. Na skutek wielokrotnych 
wystąpień i licznych rozmów z władzami ZTM, uzyskaliśmy zgodę 
na przywrócenie kursowania linii 159 na ul. Gołkowskiej z pewnymi 
ograniczeniami.
   Bardzo kłopotliwe dla nas były plany rozbudowy Elektrociepłowni 
Siekierki, która znajduje się w pobliżu naszego osiedla. Zaplanowana 
budowa spalarni biomasy, której szczegóły poznawaliśmy uczestnicząc 
w spotkaniach organizowanych przez inwestora PGNiG Termika SA, 
ostatecznie została wstrzymana. Bardzo pomocne w tym temacie były 
działania m.in. wspomnianej radnej dzielnicy Mokotów. Obecnie pla- 
nowana jest budowa bloku gazowo-parowego. Na bieżąco będziemy 
monitorować realizację tego projektu.
   Dużym wyzwaniem dla administracji i mieszkańców naszego osied- 
la będzie realizacja działań związanymi z implementacją rozwiązań 
OZE. Przedstawiciele Rady Osiedla biorą udział w spotkaniach z wy- 
konawcami tego typu instalacji, osiedle analizuje możliwości realizacji 
takich przedsięwzięć. W ramach tego projektu rozpatrujemy możli- 
wość montażu paneli fotowoltaicznych na dachach budynków, po 
wcześniejszym ich przeglądzie stanu technicznego przez uprawnioną 
osobę. Kolejnym ważnym zagadnieniem w zakresie odnawialnych 
źródeł będzie budowa stacji magazynów energii oraz stacji ładowania 
samochodów elektrycznych.

BERNARDYŃSKA

Maria Rybak - Przewodnicząca Rady Osiedla Bernardyńska

  „Sadyba - tu zawsze jest niedziela” - taki napis można spotkać na 
jednym z murków w okolicy. Osiedle Sadyba to dokładnie 5067 
mieszkań, kilkanaście tysięcy zamieszkujących osób. To bardzo bardzo 
dobre miejsce do życia. Ale na naszym osiedlu nie zawsze jest nie- 
dziela i musimy się mierzyć z problemami. Przy liczbie mieszkańców 
zbliżonej do małego miasta powiatowego, trudno żeby ich nie było. 
   Mamy kwestie, które budzą emocje i dzielą mieszkańców od lat. Do 
takich spraw na pewno zaliczyć trzeba pawilony usługowe, których 
przyszłość przez lata była przedmiotem dyskusji. Decyzja kierunkowa 
została podjęta - najpierw przez członków spółdzielni z Sadyby pod- 
czas zebrania osiedlowego, następnie podczas Walnego Zgromadzenia 
Członków we wrześniu 2022 roku przez mieszkańców reprezentują- 
cych wszystkie osiedla. To nie znaczy, że temat jest zamknięty. Wprost 
przeciwnie - trzeba rozmawiać: rozwiewać wątpliwości, wyjaśniać 
przyszłość i planowane działania, debatować o bardziej szczegółowych 
rozwiązaniach realizujących podjęte decyzje o zburzeniu starych pa- 
wilonów i budowie nowych budynków. 
   Druga sprawa, której doświadczamy na co dzień, to szlabany. Proces 
ograniczania dostępu do naszych ulic „nie-mieszkańcom” skutkuje… 
większą dostępnością miejsc parkingowych. Przed nami ostatnia faza      
i po jej zakończeniu będziemy mogli powiedzieć bardziej szczegółowo 
o konsekwencjach pomysłu. Ale to tylko jeden filar, który ma służyć 

rozwiązaniu problemu z parkowaniem na Sadybie. Drugi to parkingi 
społeczne. W tym obszarze również potrzeba decyzji i działań. 
  W ostatnim czasie na osiedlu widoczny staje się jeszcze jeden pro- 
blem - przetargi na remonty kończące się unieważnieniem. Coraz 
częściej nie udaje się wybrać wykonawców ważnych dla mieszkańców 
prac remontowych, co negatywnie wpływa na zaplanowane prace. Albo 
nasze założenia finansowe rozmijają się z oczekiwaniami wykonaw- 
ców, albo firmy te w ogóle nie są zainteresowane pracami na rzecz 
spółdzielni. 
   I choć nie jest to zamknięta lista problemów i wyzwań, to bynaj- 
mniej nie jest tak, że na naszym osiedlu żyje się źle. Wręcz przeciwnie. 
A jeśli, jako mieszkańcy, aktywnie włączymy się w życie osiedla, np. 
przez udział w zebraniu osiedlowym, albo może nawet pracę w Ra- 
dzie Osiedla, to będzie jeszcze lepiej.
  Naszym ostatnim zebraniom osiedlowym towarzyszyły duże emoc- 
je. I mam tu na myśli nie tylko „prawdziwe” zebrania, z których 
ostatnie miało miejsce w 2019 roku, ale także gdy w zeszłym roku 
pisemnie głosowaliśmy nad przyszłością pawilonów. 
  Te zebrania wyróżniało jeszcze coś: wyjątkowo wysoka frekwencja 
na tle innych osiedli „Energetyki”. Jestem przekonany, że Sadyba bę- 
dzie rekordowa także i w tym roku i to nie z powodu gorących tema- 
tów w porządku, ale ponieważ mieszkańcy naszego osiedla są zainte- 
resowani tym, co dzieje się w naszym najbliższym otoczeniu i chcą 
mieć na to wpływ. 
  A nie ma lepszej możliwości niż przyjść na zebranie osiedlowe,         
a może nawet wystartować w wyborach do Rady Osiedla?

SADYBA

Stanisław Wojciech Jakubowski - Przewodniczący Rady Osiedla Sadyba

 ZEBRANIA  
 OSIEDLOWE

Przed zebraniami osiedlowymi łamy M6 oddajemy 
przewodniczącym rad osiedli. Przedstawiają oni sytuacje 
na osiedlach, piszą jakie były te jedyne w historii 
„zamrożone” kadencje rad osiedli i jakie wyzwania 
czekają nowe rady. Przede wszystkim jednak zachęcają  
do udziału w zebraniach osiedlowych
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  Osiedle Idzikowskiego na swoje Zebranie Osiedlowe czeka naj- 
krócej, gdyż ostatnie zebranie przeprowadziliśmy latem 2021 roku.  
W dość oryginalnej formule uzupełnialiśmy skład rady osiedla spotyka- 
jąc się na osiedlowym boisku. Szybkie działanie i mobilizacja miesz- 
kańców pozwoliły nam uniknąć przerwy w działaniu Rady Osiedla.
  Głównym problemem osiedla pozostaje nieuregulowany stan praw- 
ny gruntów. Jest to duże utrudnienie dla funkcjonowania osiedla,          
a ograniczenie praw i możliwości z tym związanych pokazuje choćby 
przykład braku możliwości skorzystania przez osiedle z tzw. grantu 
OZE, czyli rządowego dofinansowania projektów związanych z od- 
nawialnymi źródłami energii. Na szczęście jesteśmy w tym obszarze 
pionierem w „Energetyce” i od kilku lat mamy panele fotowoltaiczne 
zainstalowane na dachu każdego budynku. Na zebraniu administracja 
przekaże mieszkańcom informację o efektach instalacji ogniw foto- 
woltaicznych, ale sytuacja z cenami energii pokazuje, że podjęliśmy 
słuszną decyzję. 
  Ważnym punktem zebrania będzie przedstawienie przez admini- 
strację konieczności przeprowadzenia, zakończonych już, prac wymia- 
ny rur instalacji wodnych z uwzględnieniem oszczędności, jakie z tego 

tytułu będą mieli mieszkańcy. Prace - największe na osiedlu na prze- 
strzeni ostatnich lat - były kosztowne i wymagały pożyczki z Central- 
nego Funduszu Remontowego. 
   O ile ten problem został rozwiązany, to wciąż na rozwiązanie czeka 
kwestia parkingu wzdłuż ul. Idzikowskiego, który znajduje się na tere- 
nach będących w zarządzie Zarządu Dróg Miejskich. Do tej pory nie 
udało się administracji zawrzeć umowy dzierżawy na ten teren.
  Jako niewielkie osiedle, możemy być dumni z oferty kulturalno-       
-społecznej dla naszych mieszkańców. Mając do dyspozycji wyre- 
montowane pomieszczenie, organizujemy coraz więcej zajęć głównie 
z myślą o najmłodszych i najstarszych mieszkańcach osiedla. Osiedlo- 
wy klub I-Dzik działa, cały czas się rozwija, mimo ograniczeń spowo- 
dowanych pandemią, a co najważniejsze klub funkcjonuje głównie      
w oparciu o pozyskane środki, np. z Urzędu Dzielnicy Mokotów. Re- 
gularnie organizujemy imprezę z okazji Dnia Dziecka, mieszkańcom 
naszego osiedla (i innym z „Energetyki”) udostępniamy osiedlowe bo- 
isko na cele międzyosiedlowych rozgrywek piłkarskich - Energetycz- 
nej Ligi Mistrzów. 
   Na naszym osiedlu sporo się dzieje. Zapraszam na Zebranie Osied- 
lowe, nie tylko bo wysłuchania podsumowania sytuacji, ale do aktyw- 
nego udziału, czy to w postaci zgłaszania wniosków, pomysłów, czy 
zasygnalizowania problemów.

IDZIKOWSKIEGO

Krystyna Śmigielska - Przewodnicząca Rady Osiedla Idzikowskiego

   Rada Osiedla Stegny Rożek zakończyła działalność 6 marca 2023 r. 
w związku z wygaśnięciem mandatów czterech członków (dwa będące 
skutkiem śmierci mandatariuszy, dwa przez zrzeczenie się mandatu), 
co spowodowało zmniejszenie liczebności Rady poniżej wymaganego 
Statutem minimum, które wynosi 12 członków.
   W okresie 2018 - 2023 Rada Osiedla realizowała zadania zgodnie     
z zapisami statutowymi i określonymi w regulaminie, ale o niektórych 
szczególnie ważnych dla mieszkańców osiedla warto tu wspomnieć.
   Główną i najbardziej absorbującą Radę sprawą jest remont pawilo- 
nu usługowo - handlowego przy ul. Burgaskiej 2. W wyniku kilkulet- 
nich konsultacji z Zarządem MSM „Energetyka”, został wypraco- 
wany kompromisowy wariant prac remontowych, alternatywny do 
działań inwestycyjnych, polegający na realizacji remontu bez wymiany 
ścian zewnętrznych. Przedmiotowe przedsięwzięcie jest finansowane 
w ramach generowanych przez pawilon przychodów. Wśród wykona- 
nych prac należy wymienić: wzmocnienie fundamentów i wykonanie 
izolacji, naprawę dachu i WLZ oraz wymianę okien wystawowych. 
Końcowym etapem prac będzie docieplenie oraz elewacja pawilonu, 
co nada mu nowoczesnego wyglądu.
  W celu usprawnienia rozliczania wody i c.o., w sezonie grzewczym 
2019/2020, zamontowano wodomierze i podzielniki ciepła ze zdal- 
nym odczytem elektronicznym. Dzięki temu, bez zakłócania miru do- 
mowego mieszkańców, dokonywane są rozliczenia tych mediów, zaś 
obowiązek odczytu i rozliczania kosztów spoczywa na administracji, 
co zmniejszyło koszty tej operacji (poprzednio odczytu z podzielni- 
ków ciepła wykonywała firma zewnętrzna). Niestety nastąpił jednak 
wzrost rachunków, który jest spowodowany drastyczną zmianę stawek 
opłat, jak i nieoptymalnym gospodarowaniem ciepłem przez miesz- 
kańców.

   W kontekście ogólnych uwarunkowań rynkowych należy zwrócić 
uwagę na kwestię zadłużeń czynszowych. Warto odnotować, że okre- 
sie 2018 – 2022, zaległości w opłatach czynszowych wzrosły o około 
13 proc. Można przypuszczać, że wśród przyczyn zadłużeń oprócz 
trudnej sytuacji materialnej, dużej liczby trwających postępowań spad- 
kowych i postępowań sądowych, jest zwykłe uchylanie się mieszkań- 
ców od obowiązku uiszczania comiesięcznych należności czynszo- 
wych.
   W tym roku wiele emocji wzbudziła uchwała Rady o przeznaczeniu 
nadwyżki opłaty uiszczanej przez mieszkańców z tytułu użytkowania 
wieczystego terenów wspólnych osiedla za lata 2017-2022, na wyko- 
nanie priorytetowych prac na osiedlu, przede wszystkim na  moderni- 
zację węzłów cieplnych i remont ulic osiedlowych. W tej kwestii jeden 
z członków Rady złożył pisemny protest, w którym wskazał, że uch- 
wała jest niezgodna z ustawowymi i regulaminowymi zasadami rozli- 
czeń kosztów i opłat GZM ponieważ "nadwyżka opłat nad faktycznie 
poniesionymi kosztami użytkowania terenów wspólnych winna być 
rozliczona z użytkownikami mieszkań, tak jak ma to miejsce w odnie- 
sieniu do kosztów opłat za zimną wodę, podgrzewanie wody czy c.o.” 
Według opinii prawnej, sporządzonej na zlecenie MSM „Energe- 
tyka”, uchwała podjęta przez Radę nie może być zrealizowana, ponie- 
waż kwota nadwyżki powstała w ramach opłat eksploatacyjnych i nie 
może być przeksięgowana na fundusz remontowy, który pokryłby pla- 
nowane prace. Cytowana opinia prawna dowodzi również, że twier- 
dzenie autora protestu o konieczności rozliczenia w/w nadwyżki opłat 
na zasadach analogicznych, jak przy rozliczaniu mediów, jest niezgod- 
ne z obowiązującym prawem oraz Statutem MSM „Energetyka”.  Rady 
Domów wyraziły jeszcze inną propozycję podziału i przeznaczenia tej 
kwoty. Wydaje się, że najbardziej właściwym organem do podjęcia 
decyzji w tej kwestii, a satysfakcjonującej mieszkańców, jest właśnie 
Zebranie Osiedlowe.
  Zważywszy, że zebranie to dokona nie tylko oceny pracy admini- 
stracji osiedla i działalności Rady oraz wyboru nowej RO, ale także 
może wskazać kierunki dalszego rozwoju naszego osiedla, bardzo 
ważne jest liczne uczestnictwo w zebraniu członków spółdzielni za- 
mieszkujących na „Rożku”. W tym roku spotykamy się w Hotelu O3 
przy ul. Mangalia 1A.

STEGNY ROŻEK

Teresa Koperska - Członek Kolegium M6 wybrany przez Radę Osiedla 
Stegny Rożek. 
Rada Osiedla Stegny Rożek zakończyła działalność 6 marca 2023 r. 
Materiał opracowała T. Koperska reprezentująca osiedle w Kolegium 
M6, Wiceprzewodnicząca Rady Osiedla do momentu zakończenia jej 
działania
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  Czteroletnia przerwa w organizacji zebrań osiedlowych spowodo- 
wała ograniczenie aktywności mieszkańców zarówno w sprawach co- 
dziennych, jak i związanych z szerszą, przyszłą perspektywą w fun- 
kcjonowaniu osiedla. Obecnie jednak przyszedł czas na powrót do 
czynnego udziału w podejmowaniu decyzji i działań dotyczących 
spraw,  które są naszymi wspólnymi.
 W okresie wydłużonej kadencji spowodowanej pandemią Rada 
Osiedla Sielce dostosowała tryb pracy do bieżących potrzeb oraz mo- 
żliwości wynikających z przepisów prawa. Podczas spotkań online, a w 
miarę możliwości – stacjonarnych, Rada Osiedla poddawała analizie     
i zatwierdzała plany gospodarczo-finansowe oraz sprawozdania admi- 
nitracji z działalności. Na bieżąco były rozpatrywane wnioski doty- 
czące najmu lokali użytkowych oraz dzierżawy terenu.
 Na ostatnim posiedzeniu 9 marca br. Rada Osiedla pozytywnie 
przyjęła sprawozdanie AO z działalności gospodarczo-finansowej za 
2022 r. Obecnie przygotowywane jest sprawozdanie z działalności 
RO za miniony okres. 
 Natomiast istnieje kilka ważnych tematów, które w najbliższym 
czasie wymagają zajęcia stanowiska przez mieszkańców osiedla. Jed- 
nym z najważniejszych i najpilniejszych jest zabezpieczenie osiedla 
przed napływem samochodów „obcych” - parkujących zarówno ze 
względu na sąsiedztwo płatnej strefy parkowania, jak i potencjalnie 
dużej liczby aut należących do osób, które przesiadają się do innych 
środków komunikacji. Wkrótce zjawisko to może się jeszcze nasilić     
w związku z budową linii tramwajowej z pętlą na skrzyżowaniu 
Gagarina i Czerniakowskiej. 

  Możliwym rozwiązaniem narastającego problemu byłaby ochrona 
terenu osiedla, np. poprzez montaż systemu szlabanów zamykających 
dostęp osobom nieuprawnionym, opcjonalnie połączonego z syste- 
mem osiedlowego monitoringu. Przy czym sama inwestycja i funkcjo- 
nowanie monitoringu osiedlowego to kolejne istotne zagadnienie do 
którego powinni ustosunkować się mieszkańcy. 
  Budowa nowego budynku z garażem i częścią usługowo-handlową 
wymaga organizacji dojazdu i wyjazdu oraz zagospodarowania terenu 
w sposób integrujący nową inwestycję z osiedlem poprzez budowę 
terenów rekreacji, obiektów małej architektury, miejsc parkingowych 
itp., a także dodatkowych łączników, które dałyby możliwość jak naj- 
szybszego opuszczenia terenu osiedla przy rosnącej liczbie pojazdów.
   Dla poprawy estetyki, utrzymania porządku i prawidłowej segregacji 
odpadów przy kolejnych budynkach przeprowadzana jest rozbudowa 
starych altanek śmietnikowych lub budowa nowych wg jednego, usta- 
lonego przez rady domów wzoru. 
  W perspektywie najbliższych lat należy liczyć się z koniecznością  
modernizacji i remontów na placu zabaw oraz terenach sportu i re- 
kreacji takich jak boisko, siłownia zewnętrzna i korty tenisowe oraz     
z wyborem koncepcji i realizacji zagospodarowania terenu obok bo- 
iska, przy granicy ze Spółdzielnią Mieszkaniową „Wolicka”. To jest 
kolejna kwestia, w której dla przyjęcia kierunku działań i finansowania 
potrzebny jest głos mieszkańców. 
  Pomimo trudnej i zmieniającej się sytuacji gospodarczej w kraju, 
osiedle Sielce realizuje remonty bieżące oraz ujęte w planie wielolet- 
nim. Należy dodać, że plan wieloletni uwzględnia inwestycje w bez- 
pieczeństwo, np. instalacje ppoż, i budowę indywidualnych przyłączy 
wody dla poszczególnych budynków, a także w technologie wspiera- 
jące obniżanie kosztów eksploatacji, jak np. fotowoltaika.

SIELCE

Maria Domańska - Przewodnicząca Rady Osiedla Sielce

 
  

  Nadchodzi ten czas, kiedy po czterech latach przerwy, będziemy mogli 
spotkać się na naszym Zebraniu Osiedlowym. To ważny i potrzebny element 
funkcjonowania osiedla, jego mieszkańców, administracji oraz organów sa- 
morządowych. Brak zebrań przez kolejne lata pociągnął za sobą pewne 
zjawiska, z którymi wcześniej nie mieliśmy do czynienia. 
  Jako mieszkańcy nie mieliśmy możliwości spotykania się w tak dużym 
gronie i wspólnego podejmowania decyzji, dyskutowania na ważne i interesu- 
jące tematy. Jednym z takich zjawisk jest fakt, że wszystkim 21 członkom 
Rady Osiedla jednocześnie w tym roku wygasają mandaty. Siłą rzeczy na 
tegorocznym Zebraniu Osiedlowym bardzo ważnym punktem będzie wybór 
Rady Osiedla na nową kadencję, aby ten ważny element funkcjonowania 
osiedla Stegny Południe mógł nadal, wraz z administracją i pozostałymi 
organami spółdzielni, czuwać nad wszystkimi aspektami funkcjonowania  
osiedla i kilkunastu tysięcy mieszkańców. 
   W tym miejscu pragnę zaapelować do wszystkich Państwa o czynny udział 
w Zebraniu Osiedlowym w dniu 27 kwietnia oraz włączenie się w pracę na 
rzecz osiedla. Dobry stan naszych finansów, remontów i konserwacji szcze- 
gółowo pokazują obszerne materiały przygotowane dla Państwa na ZO 
przez administrację oraz Radę Osiedla, a to jak wygląda nasze otoczenie, 
mówi samo za siebie i nadchodząca wiosna jeszcze to uwydatni.
   Rok 2023 będzie dużym wyzwaniem dla nas wszystkich. Za kilka miesięcy 
rozpoczną się intensywne prace związane z budową trasy tramwajowej na ulicy 
św. Bonifacego, co niewątpliwie będzie się wiązało z przejściowymi utrudnie- 

niami dla mieszkańców. Uważam, że efekt końcowy pozytyw- 
nie wpłynie na przepustowość tej głównej arterii, a nowe nasa- 
dzenia drzew i krzewów dodatkowo zwiększą atrakcyjność na- 
szej okolicy.
   Spółdzielnia MSM „Energetyka”, jak i osiedle Stegny Połud- 
nie korzystając z nowych możliwości prawnych i finansowych, 
chce aktywniej włączyć się w nurt pozyskiwania energii z 
odnawialnych źródeł, co w niedalekiej perspektywie zmniejszy 
obciążenia finansowe mieszkańców.
  Mam nadzieję, że możliwość spotkania się na Zebraniu 
Osiedlowym i aktywny udział mieszkańców będą impulsem do 
działań na rzecz Stegien Południe. Do zobaczenia 27 kwietnia 
na naszym Zebraniu Osiedlowym.   

STEGNY POŁUDNIE

Jacek Głuchowski - Przewodniczący Rady Osiedla Stegny Południe

Planujesz sprzedaż 
mieszkania?

Sprawnie i szybko je do tego przygotujemy.
Wyczyścimy i wywieziemy wszystkie starocia w 

nim zalegające, tj. meble, 
stoły, fotele itd.

Przyjadę i bezpłatnie wycenię usługę.

Tel. 531 605 919
Zapraszam! 

Reklama
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   Sytuacja na naszym osiedlu jest bezprecedensowa. Ze wzglę- 
du na brak minimalnej liczby członków, Rada Osiedla Stegny 
Północ nie funkcjonuje od stycznia 2020 roku. Rada Nadzor- 
cza w czerwcu 2020 roku powołała spośród swoich członków 
Zespół Rady Nadzorczej ds. Osiedla Stegny Północ. Zespół 
ten współpracuje z administracją osiedla w czasie, gdy nie ma 
Rady Osiedla. Ale ani celem, ani intencją Zespołu nie jest za- 
stępowanie Rady Osiedla. Wybranie reprezentacji mieszkań- 
ców to główny cel zbliżającego się zebrania osiedlowego. 
  W ocenie Zespołu Rady Nadzorczej ds. Osiedla Stegny Pół- 
noc najistotniejszym problemem naszego osiedla pozostaje 
brak uregulowania kwestii własności gruntu, który znacząco 
negatywnie wpływa na funkcjonowanie i działalność osiedla 
oraz komfort mieszkańców, a tym samym determinuje ich po- 
stawę. 
  Taki stan rzeczy powoduje, między innymi, brak możliwości 
uzyskania niektórych dofinansowań na cele remontowe czy 
modernizacyjne, jak również brak możliwości wykonywania 
inwestycji. Ponadto utrudnia znacząco możliwość obrotu nie- 
ruchomościami i uzyskania na ten cel kredytów. Powoduje to 
starzenie się populacji osiedla, gdyż brak jest napływu nowych, 
młodych mieszkańców, którzy wybierają inne osiedla. Do- 
datkowo, bez uregulowania własności gruntu, członkowie 
„Energetyki” niechętnie postrzegają inwestowanie w poprawę 
stanu terenów ogólnoosiedlowych, a nawet w remonty włas- 
nych budynków obawiając się - co prawda bezpodstawnie       
- o przyszłość.
   Powyższe wiąże się z kolejną istotną kwestią osiedla jaką jest 
prowadzenie polityki remontowej w taki sposób, aby popra- 
wiać stan techniczny budynków. W tym obszarze jest wiele do 
zrobienia, zwłaszcza, że stawki odpisu na funduszu remontowy 
są stosunkowo niskie, a poprzez inflację dodatkowo znacząco 
zmniejszyły się realne możliwości wykonywania remontów. 
Należy również postawić większy nacisk na wykonywanie re- 
montów finansowanych poprzez zaciągnięcie pożyczek na pre- 
ferencyjnych warunkach z Centralnego Funduszu Remonto- 
wego.
   Bardzo istotną kwestią dla Stegien Północ jest też zauważal- 
ny spadek zainteresowania spółdzielców uczestnictwem w pra- 
cy organów samorządowych, w szczególności rad domów-nie- 
ruchomości, będących bardzo ważnym ogniwem w życiu i fun- 
kcjonowaniu spółdzielni. Odnotowujemy także znikomą aktyw- 
ność samych mieszkańców w zebraniach domowych, co ma 
zasadniczy wpływ na procedowanie decyzji dotyczących pro- 
cesów remontowych, w kontekście prowadzenia prawidłowej 
gospodarki remontowej.
  Biorąc pod uwagę powyższe, szczególnie gorąco zachęcamy 
wszystkich mieszkańców osiedla do jak najbardziej czynnego 
udziału w jego życiu i funkcjonowaniu - zapraszamy za zebra- 
nie osiedlowe, na którym wspólnie podejmiemy ważne dla 
„Północy” decyzje.

STEGNY PÓŁNOC

Ewa Rucińska, Maciej Dadun, Mariusz Szabrański - Zespół Rady 
Nadzorczej ds. Osiedla Stegny Północ

Wszystkie  informacje  na  temat  zebrań  
osiedlowych  można  znaleźć  na  stronach  
internetowych  osiedli  pod  adresem:

msmenergetyka.pl/osiedla
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BERNARDYŃSKA
 W marcu zakończył remont częściowy wind 
towarowych w siedmiu budynkach (Bernar- 
dyńska 1A, 2, 3, 11, 13, 17 i 21). Admini- 
stracja uzyskała pozytywną ocenę UDT na 
eksploatację wind na kolejny rok. Zakończo- 
no także modernizację oświetlenia na system 
LED na korytarzach w pięciu budynkach 
(1A, 3, 5, 17 i 21), co obniży koszty zużycia 
energii elektrycznej. Sfinalizowano budowę 
nowego przyłącza wodociągowego do bu- 
dynku Bernardyńska 17 wraz z odłączeniem 
od hydroforni H-2 oraz wykonano naprawę 
uszkodzonych ścian piwnic lokatorskich w 
trzech budynkach (11, 13 i 17).
  W II kwartale rozpocznie się remont zsy- 
pów wraz z usunięciem lejów azbestowych  
w dwóch budynkach (Bernardyńska 13 i 21) 
- na prace administracja otrzymała dotację      
z Urzędu m.st. Warszawy.
  Administracja otrzymała raporty z przepro- 
wadzonych badań termowizyjnych w ośmiu 
budynkach - wnioski zostaną przeanalizo- 
wane i w miarę możliwości uwzględnione w 
planach remontowych na kolejne lata. Obec- 
nie prowadzone są rozmowy z wykonawcą 
instalacji paneli PV na dachach budynków        
i analizowane warunki techniczno-ekono- 
miczne tej inwestycji.
 W wyniku wielu starań Rady, ostatecznie 
ZTM wyraził zgodę na przywrócenie od 
kwietnia kursowania linii 159 na ul. Goł- 
kowskiej, jednak z pewnymi ograniczeniami. 
Nadal trwają rozmowy Rady z władzami 
ZDM w sprawie montażu sygnalizacji świetl- 
nej oraz progów wyspowych na ul. Gołkow-
skiej, co przyczyni się do poprawy bezpie- 
czeństwa pieszych w tym rejonie.
  Rada Osiedla wyraziła zgodę na przedłu- 
żenie z firmą Hamann umowy najmu na ko- 
lejne 5 lat.
 Rozpatrzenie sprawozdania z wykonania 
planu gospodarczego osiedla za 2022 r oraz 
omówienie propozycji podziału nadwyżki od-  
było się na posiedzeniu RO 27 marca.

IDZIKOWSKIEGO 
   Tematem, którym Rada Osiedla interesuje 
się stale, jest doprowadzenie do porozumie- 
nia z ZDM-em w sprawie parkingu wzdłuż 
ul. Idzikowskiego. Spółdzielnia zapropono- 

wała wprowadzenie zmian do otrzymanego  
z ZDM-u projektu - uwzględniają one wy- 
móg zapewnienia bezpieczeństwa dla pie- 
szych i kierowców. Brak jest odpowiedzi na 
przedstawioną propozycję. Tematem związa- 
nym z parkingiem jest plan włączenia całego 
osiedla do Strefy Płatnego Parkowania. To 
ważny dla osiedla temat w kontekście zabez- 
pieczenia mieszkańców przed zagrożeniami, 
jakie mogłyby z tym się wiązać. 
  Rada i administracja omawiały możliwość 
poszerzenia funkcjonowania fotowoltaiki z 
myślą o przyszłych magazynach energii. Po- 
nadto Rada analizowała wyniki przeprowa- 
dzonej przez Komisję Rewizyjną Rady Nad- 
zorczej kontroli parkingów oraz ograniczeń 
w dostępie do placówki Poczty Polskiej oraz 
przychodni zdrowia w związku z instalacją 
na osiedlu Sadyba szlabanów.
  Trwają przygotowania do zaplanowanego 
na 26 kwietnia Zebrania Osiedlowego.

SADYBA
  Trwają prace dotyczące wymiany instalacji 
WLZ i oświetlenia oraz instalacji dzwon- 
kowej w budynku przy ul. Sobieskiego 62. 
  Zlecono prace w formule „zaprojektuj i wy- 
buduj” w zakresie wykonania instalacji oddy- 
miania w budynkach Spalska 3, Powsińska 
15 i 38. Zlecono również wykonanie doku- 
mentacji projektowej zasilania szlabanów w 
jedenastu lokalizacjach – to realizacja ostat- 
niego etapu ograniczenia dostępu do osiedla 
szlabanami.
  W toku jest przegląd instalacji gazowej  
oraz przewodów kominowych wentylacyj- 
nych - mieszkańcy zostali poinformowani 
poprzez zamieszczenie harmonogramu prze- 
glądu na stronie internetowej administracji, 
przez wywieszenie ogłoszeń w budynkach, 
ponadto informacje wysłano na zarejestro- 
wane adresy e-mail do właścicieli lokali.  
Drugi termin przeglądów będzie w kwietniu.
Na osiedlu powstały kolejne nowe altany 
śmietnikowe przy Konstancińskiej 7B i Urle 13.
   W marcu odbyło się postępowanie przetar- 
gowe na wykonanie projektu stałej organi- 
zacji ruchu dla osiedla. Niestety postępowa- 
nie zostało unieważnione. Oprócz tego prze- 
prowadzono przetarg na wykonanie wymia- 
ny zadaszenia nad dojściem i przebudową 
dojścia do budynku przy Korczyńskiej 10.
  W związku z budową tramwaju do Wila- 
nowa była możliwość zgłoszenia do projektu 
„Przystanek Zieleń” realizowanego przez wy- 
konawcę inwestycji - firmę Budimex, pro- 
pozycji darmowych nasadzeń drzew wzdłuż 
linii tramwajowej oraz 5 km od jej przebiegu. 
Administracja osiedla zgłosiła wniosek o do- 
datkowe nasadzenia - będzie to realizowane 
bez ponoszenia dodatkowych kosztów przez 
spółdzielnię.

 27 marca odbyło się posiedzenie Rady 
Osiedla - przedmiotem plenum było, m.in. 
przyjęcie sprawozdania administracji i przy- 
gotowanie do zebrania osiedlowego.

SIELCE
 W realizacji są prace zaplanowane na po- 
czątek 2023 r., takie jak: wymiana pionów 
z.w. i c.w. w budynku Czerniakowska 24; 
naprawa chodnika przy budynku Czernia- 
kowska 38; wykonanie nawodnionych pio- 
nów ppoż. z zaworami hydrantowymi w bu- 
dynkach: Sielecka 55, 57 i Stępińska 36/46; 
wymiana instalacji gazowej w budynku Pi- 
warskiego 14; wymiana poziomów kanali- 
zacji w budynku Czerniakowska 99/101.      
W trakcie są również badania termowizyjne 
w 38 budynkach, których celem jest uzyska- 
nie informacji do podjęcia dalszych działań 
w zakresie racjonalnego zużycia ciepła. 
  Kończone są prace na które zostały pod- 
pisane umowy w 2022 r., w tym montaż 
zestawów hydroforowych w budynkach: Sie- 
lecka 55 i 57, wymiana instalacji gazowej         
w budynku Piwarskiego 16, remont dachu    
w budynku Czerniakowska 20, remont 
wejścia w budynku Czerniakowska 40, mon- 
taż podnośnika dla osób niepełnosprawnych 
do budynku Czerniakowska 28 i wymiana 
drzwi garażowych na Piaseczyńskiej. Doku- 
mentacja na nowe zadania jest w przygoto- 
waniu, odbył się przetarg na wymianę pio- 
nów kanalizacji w budynku Belwederska 14 
z pozytywnym rozstrzygnięciem. 
   Sprawozdanie z działalności gospodarczo-   
-finansowej administracji osiedla za 2022 rok 
zostało przyjęte przez Radę Osiedla bez za- 
strzeżeń, będzie dostępne na stronie interne- 
towej osiedla oraz przedstawione na ZO. 
 Trwa kontrola wewnętrzna Komisji Rewi- 
zyjnej Rady Nadzorczej dotycząca stanu 
technicznego i wykorzystania powierzchni 
lokali użytkowych w pawilonach, a także au- 
dyt ISO oceniający poprawność wykonywa- 
nia obowiązujących procedur.
  Na osiedlu miała miejsce poważna awaria 
kolektora kanalizacji - pod ciągiem pieszo-   
- jezdnym na krzyżówce pomiędzy budyn- 
kami Czerniakowska 40 i 42 i łącznikiem do 
Zwierzynieckiej. Awaria spowodowała od- 
cięcie możliwości wyjazdu z osiedla na ul. 
Polski Walczącej. 
  7 marca, z udziałem Prezesa Zarządu Grze- 
gorza Okońskiego, odbyło się spotkanie z 
mieszkańcami w sprawie łącznika drogowe- 
go między górną i dolną częścią osiedla. Pro- 
blem organizacji ruchu jest obecnie jednym   
z kluczowych dla osiedla, a jego elementem 
jest uzgodnienie przebiegu łącznika. Zarząd 
dokłada starań, by wypracować kompromiso- 
we rozwiązanie. W tym kontekście istotne jest 
wykonanie od Al. Polski Walczącej wjazdu 

Z ŻYCIA 
OSIEDLI
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technicznego dla pojazdów budowy nowej 
inwestycji, co odciąży osiedlowe ulice z ruchu 
pojazdów ciężarowych zaangażowanych w 
budowę i pozwoli ocenić realne natężenie ru- 
chu wewnątrz osiedla. Na wykonanie wjazdu 
spółdzielnia powinna dostać w najbliższym 
czasie pozwolenie od ZDM.

STEGNY POŁUDNIE
  W związku z tym, że budynki Egejska 13, 
17A oraz Iberyjska 5 z opóźnieniem zdecy- 
dowały się wystąpić o wsparcie finansowania 
prac remontowych, administracja dopiero 
teraz wystąpiła do Rady Nadzorczej o zgodę. 
W następstwie złożony został wniosek o ko- 
rektę planu gospodarczego na 2023 r. 
  W wyniku negocjacji po przetargu nieogra- 
niczonym wyłoniono wykonawcę na remont 
windy towarowo-osobowej w budynku 
Egejska 13. Z kolei w budynku Iberyjska 6 
remont windy dobiega już końca. Nowa 
winda - podobnie jak przy Egejskiej 13 - bę- 
dzie większa, szybsza, cichsza oraz będzie 
zużywać mniej energii elektrycznej. 
   Trwa remont ulicy Sardyńskiej - wykonano 
już zatoki parkingowe, nowe miejsca posto- 
jowe i chodnik dla pieszych. Niebawem zo- 
stanie położona nowa nawierzchnia jezdni,   
a na koniec wykonane zostaną nowe nasa- 
dzenia roślin. Ku końcowi zmierza także 
przyłączanie budynków osiedla bezpośrednio 
do sieci wodociągowej przy jednoczesnym 
odłączaniu starych hydroforni. Jako kolejny, 
nowe przyłącze zyskał budynek przy Marsyl- 
skiej 9, a w toku są prace dla budynków Mar- 
sylska 3, 6 i 7. Prowadzone są prace związane 
z demontażem wraz z utylizacją azbestu czte- 
rech pionów kanalizacji deszczowej oraz mon- 
taż nowych pionów z PCV w budynku przy 
ulicy Korsykańskiej 1. W budynku Capri 2 
trwa wymiana ośmiu pionów zimnej i ciepłej 
wody, a w budynku Egejska 13 wymieniono 
ostatni pion z.w. oraz c.w. 
  Rozpoczęła się także wymiana wodomierzy 
z nakładkami radiowymi w 19 budynkach. 
W 34 budynkach mieszkalnych wykonano 
regulację zaworów grzejnikowych na klatkach 
schodowych, a w 14 zamontowano brakujące 
głowice. Zgodnie z życzeniem mieszkańców 
Capri 2, podpisano zlecenie na zamontowa- 
nie monitoringu dla budynku. Na Portofino 2 
i Maltańskiej 6 - zgodnie z zaleceniami rocz- 
nych przeglądów budynków - wymieniono  
w nadbudówkach stolarkę okienną.  
 W ramach robót ogólnoosiedlowych, na 
parkingu przy ul. Portofino zlecono renowa- 
cję 16 opraw na LED i 15 słupów oświetlenia.
  Od kwietnia rozpoczną się okresowe rocz- 
ne przeglądy obiektów budowlanych będą- 
cych. Informacja o wynikach zostanie za- 
mieszczona na stronie internetowej osiedla.  
  W siedzibie Klubu Seniora przy ul. Barce- 

lońskiej 1 zakończono prace remontowe po- 
legające na dostosowaniu obiektu dla potrzeb 
osób niepełnosprawnych. Miejsce zyskało no- 
wy podjazd, schody wejściowe, a także łazien- 
kę. W tym samym pawilonie trwają również 
prace adaptacyjne dla punktu pocztowego, 
który rozpocznie działalność około czerwca.
  Rok 2023 r. jest rokiem pielęgnacji zieleni 
na terenie osiedla, w związku z tym dużo się 
dzieje w tym obszarze. Zakończono pierwszy 
etap związany z pielęgnacją drzew. Wyko- 
nawcą prac była firma EKO KRYS. Włas- 
nymi zasobami AO wykonała przycięcia krze- 
wów i trawy na rabatach oraz w gazonach 
betonowych. Wykładano zrąbkami drzewny- 
mi rabaty z krzewami i drzewami. W związ- 
ku z remontem ulicy Sardyńskiej zakończo- 
no usuwanie drzew i frezowanie karp.
  Więcej o wydarzeniach na osiedlu na Face- 
booku administracji: facebook.com/Stegny.

STEGNY PÓŁNOC
  Trwają prace związane z wykonaniem okre- 
sowej, rocznej kontroli stanu technicznego 
wszystkich obiektów budowlanych na terenie 
osiedla. Pod koniec marca, jak co roku, we 
wszystkich budynkach przeprowadzana 
została deratyzacja i dezynsekcja.
 Przeprowadzono procedurę wyboru wyko- 
nawcy na wymianę windy w budynku przy  
Jałtańskiej 1. Wybrana firma - Winda War- 
szawa - przystąpi wkrótce do realizacji prac.
  W obszarze robót ogólnoosiedlowych na 
bieżąco prowadzone są działania mające na 
celu uporządkowanie terenów zielonych po 
zimie, takie jak grabienie liści oraz uprzątanie 
gałęzi z trawników. W ramach porządków 
wiosennych trwają również prace dotyczące 
ogólnego uporządkowania przestrzeni w tym: 
oczyszczenie słupów i latarni z ogłoszeń, my- 
cie ławek, czyszczenie metalowych koszy na 
śmieci, uprzątnięcie opasek wokół budynków.
  Na osiedlu zakończono budowę systemu 
altan śmietnikowych: powstało 28 altan w 23 
lokalizacjach. Nowe obiekty pozwolą na pro- 
wadzenie prawidłowej segregacji odpadów. 
Administracja, dbając o estetykę osiedla, za- 
planowała wykonanie pergoli pod zieleń 
pnącą przy nowych altanach śmietnikowych 
należących do budynków: Akermańska 7; 
Batumi 1 i 2; Kaspijska 2 i 6; Kaukaska 8 i 9; 
Krymska 2; Sewastopolska 2; Soczi 10; Zło- 
tych Piasków 3 i 4. W kwietniu zaplanowane 
jest nasadzenie bluszczu.
  W związku z wnioskami mieszkańców, pla- 
nowane jest doposażenie placu zabaw przy 
ul. Soczi w nowe urządzenia zabawowe. Dzia- 
łania będą dotyczyć montażu piaskownicy     
z ławeczkami oraz montażu zestawu zaba- 
wowego, a także dodatkowego oświetlenia w 
rejonie stołów do gier. Na terenie Integracyj- 
nego Placu Zabaw powstał punkt czerpalny 

wody. Woda to tzw. „oligocenka” z pobliskie- 
go punktu poboru. Mieszkańcy nie będą po- 
nosić dodatkowych opłat za wodę. 
  Zaplanowany jest demontaż i utylizacja az- 
bestu (rury kanalizacji deszczowej) w budyn- 
kach Akermańska 5 i Kaspijska 2. Prace zo- 
staną prawie w całości sfinansowane z pozy- 
skanej na ten cel dotacji de minimis, o którą 
corocznie od wielu lat administracja z pozy- 
tywnym skutkiem występuje.

STEGNY ROŻEK
  Na osiedlu istnieje pilna potrzeba remontu 
ścian szczytowych budynku Burgaska 6.     
W Wydziale Architektury Urzędu m.st. War- 
szawy został już złożony projekt termomo- 
dernizacji wraz z wnioskiem o wydanie poz- 
wolenia na budowę, zlecono także wykonanie 
opinii ornitologicznej, niezbędnej do rozpo- 
częcia prac remontowych. Administracja nie 
jest w stanie przewidzieć terminu rozpoczę- 
cia prac, gdyż od trzech miesięcy nie można 
zebrać podpisów właścicieli lokali pod zobo- 
wiązaniem spłaty pożyczki z CFR. Zaciąg- 
nięcie pożyczki z umożliwi sfinansowanie re- 
montu bez konieczności podnoszenia odpisu 
na fundusz remontowy w tym budynku.
  W marcu przeprowadzono pięcioletnie prze- 
glądy elektryczne w budynkach Sozopolska 1 
oraz Burgaska 6. Po dokonaniu rocznych 
przeglądów placów zabaw i placu rekreacji, 
zaplanowano naprawę elementów wyposaże- 
nia, wymianę piasku w piaskownicach, jak 
również uzupełnienie piaskowej nawierz- 
chni amortyzacyjnej pod urządzeniami na 
placach zabaw. 
   Jak co roku na przełomie marca i kwietnia 
odbędą się szczepienia drzew kasztanowca 
oraz wiosenne nawożenie krzewów i mło- 
dych nasadzeń drzew. Administracja złożyła 
wniosek o wykonanie nasadzeń ponad 20 
drzew do firmy Budimex w ramach prowa- 
dzonej akcji „Przystanek Zieleń" związanej      
z budową linii tramwajowej do Wilanowa. 
 Pomimo bieżącej konserwacji i napraw 
ślusarki drzwiowej, okresowej zmianie tech- 
nicznych kodów domofonowych oraz apeli 
kierowanych do mieszkańców dot. niewpusz- 
czania do budynków osób postronnych, na 
klatkach schodowych budynku Burgaska 6 
pojawiają się osoby bezdomne pozostawiając 
po sobie brud oraz fetor. Niestety, doprowa- 
dzenie do ponownego porządku klatek scho- 
dowych ciąży na gospodarzach budynku, co 
podnosi koszty utrzymania czystości.
  W związku ze zrzeczeniem się z dniem 6 
marca 2023 r. mandatu przez jednego człon- 
ka Rady Osiedla, ich liczba wynosi 11 i tym 
samym nie spełnia statutowego minimum 
określonego na 12 osób. Wybory do Rady bę- 
dą jednym z punktów planowanego Zebra- 
nia Osiedlowego. opr. red. na podst. 
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Sprawozdanie Zarządy z działalności spółdzielni w roku  
2022  pozytywne zaskakuje. Wynik netto z działalności 
gospodarczej wyniósł rekordowe 9,7 mln zł. Na sporym  
plusie jest także gospodarka zasobami mieszkaniowymi. 

mln zł nadwyżki bilansowej to najlepszy wynik w tym 
obszarze od 2012 roku, gdy zysk przekroczył 10 mln zł. 

Wynik o tyle zaskakujący, gdyż osiedla ostrożnie planujące w nie- 
pewnej i zmiennej sytuacji szacowały, że będzie to „zaledwie” 
6,78 mln zł. Na kwotę głównie składają się dochody z wynajmu 
lokali usługowych i odsetki od lokat na których spółdzielnia 
trzyma wolne fundusze z CFR. Rosnące oprocentowanie lokat 
spowodowało, że dochód z tego tytułu był trzykrotnie wyższy 
od zakładanego. 
  Na dużym plusie rok zamknięty został również w obszarze 
gospodarki zasobami mieszkaniowymi. Saldo w skali osiedli 
zamknęło się wynikiem dodatnim w kwocie 2,98 mln zł. Składa 
się na to wynik dodatni w 87 nieruchomościach (+4,76 mln zł) 
oraz wynik ujemny w 68 nieruchomościach (-1,78 mln zł). Przy 
czym wyniki ujemne odnotowano wyłącznie na dwóch osied- 
lach: Sadybie i Bernardyńskiej. 
  Warto odnotować nadzwyczajne zdarzenie na „Rożku”, które 
wpłynęło na cały wynik. Osiedle rozstrzygnęło na swoją korzyść 
spór sądowy o podniesienie stawek opłat z tytułu użytkowania 
wieczystego. Spółdzielnia po sześciu latach uzyskała korzystny 
dla siebie wyrok, a ponieważ przez cały sporny okres wnoszona 
była opłata w podwyższonej kwocie, to korzystny wyrok przeło- 
żył się na 1,71 mln zł nadwyżki z tego tylko tytułu. 
  Co stanie się z wypracowanymi milionami? Jak czytamy w 
sprawozdaniu z działalności za rok 2022, „mając na uwadze nie- 
pewną sytuację gospodarczą w kraju i przewidywany dalszy 
wzrost kosztów w kraju w 2023 roku, administracje osiedli 
przyjęły w planach na rok 2023 pokrycie ewentualnych niedo- 
borów na gzm nadwyżką z pozostałej działalności gospodarczej 
uzyskanej przez osiedla za rok 2022. Pozwoliło to na zahamo- 
wanie drastycznych wzrostów opłat za lokale w 2023 roku”. 
   Na siedmiu osiedlach zrealizowano prace remontowe za łączną 
kwotę 32,79 mln zł, co praktycznie odpowiada planowi, ale na- 
leży zauważyć, że część prac była jeszcze w toku na koniec roku 
i nie można tego uwzględnić w podsumowaniu za 2022 r. W ra- 
mach powyższej kwoty 5,73 mln zł wydatkowano na roboty 
ogólnoosiedlowe, a niemal połowa tego budżetu to remonty 
osiedlowych ulic, chodników i miejsce postojowych. Z kolei 
konserwacja pochłonęła 7,99 mln zł. 
  „Energetyka” w Centralnym Funduszu Remontowym ma 
49,86 mln zł, natomiast wolne środki w CFR na koniec roku 
2022 wynosiły 14,41 mln zł - środki te umieszczone na opro- 
centowanych lokatach przynoszą dodatkowy zysk, który jest 
częścią nadwyżki bilansowej. Z funduszu środki przejściowo 
angażowane są w pomoc osiedlom w spłacie zobowiązań, ale 
obecnie przede wszystkim w przygotowanie inwestycji - na ko- 
niec ub. r. było to 32,2 mln zł. Kwota ta zostanie zwrócona przez 
wpłaty nabywców mieszkań.
  Poprawiła się sytuacja jeśli chodzi o zadłużenia w opłatach. 
Wysokość 5,1 proc. rocznego wymiaru opłat (6,1 proc rok 

wcześniej) to jeden z lepszych wskaźników na przestrzeni ostatnich kilku- 
nastu lat. 
   Na koniec ubiegłego roku członkami „Energetyki” było 20 778 osób. Jest 
to o 286 mniej, niż rok wcześniej. Z kolei jeśli chodzi o pracowników, to        
w 2022 r. zatrudnienie wyniosło 326 osób i jest to wartość na stałym pozio- 
mie w ostatnich latach.
  Szczegółową analizę Sprawozdania z działalności Zarządu za rok 2022 
zamieścimy w kolejnym numerze M6 - Informatorze na Walne. 

Rekordowy zysk zahamował wzrost opłat
PRAWIE 10 MLN ZŁ NADWYŻKI BILANSOWEJ I GOSPODARKA ZASOBAMI MIESZKANIOWYMI NA SPORYM PLUSIE. 

JEŚLI CHODZI O WYNIKI FINANSOWE, SPÓŁDZIELNIA MA ZA SOBĄ BARDZO DOBRY ROK

Ubiegły rok zamknęliśmy w bardzo dobrej kondycji 
remontowej i finansowej, co pozytywnie rzutuje na 
wysokość opłat w 2023 r. 
Grzegorz Okoński  
Prezes Zarządu MSM „Energetyka”

    W skali całej spółdzielni plan remontów wykonano w ponad 101 
proc., a osiedla skorzystały z Centralnego Funduszu Remontowego       
w zakresie ponad 103 proc. planu. 
   Na funduszu Gospodarki Zasobami Mieszkaniowymi pojawiła się 
nieduża nadwyżka, co powoduje, że nie mamy „bieżących deficytów”, 
które trzeba byłoby pokryć z tegorocznej nadwyżki. A nadwyżka, czyli 
wynik z działalności gospodarczej naszej spółdzielni, wyniósł aż 11,8 
mln zł przed opodatkowaniem. To 143 proc. planu. Oznacza to więcej 
pieniędzy na potrzebne remonty oraz na zniwelowanie wzrostu 
kosztów  w 2023 roku wynikających z inflacji i drożejących mediów. 
Tak więc wypracowane zyski „Energetyki” będą namacalnymi zyskami 
wszystkich jej członków.
    Dużym sukcesem jest także jeden z najniższych wskaźników 
zadłużeń od kilku lat - to aż 1 mln mniej niż w roku 2021. Ponadto 
koszty zatrudnienia i administracji, pomimo inflacji oraz dużej presji 
płacowej, nie przekroczyły założeń planu i wzrosły poniżej połowy 
wskaźnika inflacji. 
    MSM „Energetyka” będąc w dobrej kondycji finansowej mogła 
rozwijać działalność społeczno-kulturalną, z której skorzystało dużo 
więcej mieszkańców niż w latach poprzednich. Szczególnie dużym 
zainteresowaniem cieszyły się zajęcia i program dla naszych seniorów, 
który będzie także rozwijany w tym roku.

9,7
red.

Reklama
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ielkanoc to najstarsze i najważniejsze 
święto chrześcijańskie. Obchodzone w 

pierwszą niedzielę po pierwszej wiosennej 
pełni księżyca jest także świętem wiosny, na- 
dziei i odrodzenia. „Wielkanoc, jaką zapa- 
miętałem sprzed wojny, to zupełnie inne 
święta. Niepodobne do dzisiejszych. Przywią- 
zywało się wtedy do nich większą wagę”, 
wspominał w 2015 r. w Przeglądzie Praskim 
Witold Sadowy. Pisał, że przygotowania do 
świąt trwały cały tydzień, same święta obcho- 
dzono uroczyście w gronie najbliższych, a za- 
pach wypastowanych podłóg zmieszany z aro- 
matem świątecznych potraw unosił się w ca- 
łym mieszkaniu. W pamięci Sadowego wszystko było prawdziwe i bez 
konserwantów: „mama wybierała wtedy cztero- lub pięciokilogramo- 
wą wędzoną szynkę z kością, którą potem gotowała w ogromnym 
garnku na węglowej kuchni”. Autor wspominał także tarcie chrzanu, 
okrawki wędlin dodawane do bigosu wraz z odpowiednią ilością wina, 
ucierany w glinianej misce mak, czy migdałowe mazurki na kruchym 
cieście. 
  O warszawskich przygotowaniach do Wielkanocy pisała też Karoli- 
na Beylin w książce „Warszawy dni powszednie 1800-1914”. „Gospo- 
dynie w towarzystwie kucharek dźwigających kosze szły osobiście po 
zakupy za Żelazną Bramę i do domu ściągały ćwierci cielęce, piecze- 
nie, wędliny, indyki. Na placu Aleksandra dziesiątki bab sprzedawało 
doniczki z zielonym bukszpanem dla ozdobienia święconego. Po do- 
mach prywatnych gotowano, pieczono. Huczał ogień pod płytą, ma- 
zurki i baby wyjmowano z pieca pieczołowicie jak niemowlęta z ką- 
pieli”, czytamy w książce. 
  Niedziela Wielkanocna kończy Wielki Tydzień, którego szczegól- 
nym czasem jest Triduum Paschalne. Uroczyste obchody tego najważ- 
niejszego w liturgii chrześcijańskiej wydarzenia, którego istotą jest ce- 
lebracja męki, śmierci i zmartwychwstania Chrystusa, rozpoczynają się 
w Wielki Czwartek. „Tego dnia dawniej król, dziś - biskup warszaw- 
ski, w katedrze św. Jana - obmywał nogi dwunastu starcom. Dzisiaj 
często są to osoby bezdomne”, pisze na swojej stronie Hanka Warsza- 
wianka, warszawska przewodniczka. Dzień później organizowane są 
drogi krzyżowe. W Warszawie najbardziej zanana jest ta, która pro- 
wadzi przez Trakt Królewski. 
   Wielka Sobota to czas odwiedzania Grobów Pańskich. Te, jak pisze 
Radosław Lolo na stronie Muzeum Pałacu Króla Jana III Sobieskiego 
w Wilanowie, w polskich kościołach wznoszone są od XVI w., a tra- 
dycja ich odwiedzania należy do najstarszych zachowanych do dziś 
zwyczajów wielkanocnych. Początkowo symboliczne, z biegiem czasu 
groby zaczęły przybierać coraz bogatszą formę. Umieszczano przy 
nich skały, kamienie, a niekiedy nawet relikwie, którym wierni odda- 
wali cześć. Wizualnie przedstawiały sceny ze Starego i Nowego Testa- 
mentu, przede wszystkim zaś te, które dotyczyły Męki Pańskiej.        
W XIX w. w dekoracjach grobów można było zaobserwować akcenty 
patriotyczne, np. poprzez uwzględnianie przy ich wystroju polskich 
barw narodowych. Współczesne instalacje grobów Chrystusa nawią- 
zują często do bieżącej sytuacji politycznej, społecznej, czy gospo- 
darczej kraju. Najbardziej wymowne zdają się być te z kościoła św. 
Anny przy Krakowskim Przedmieściu, czy kościoła Jezuitów na Sta- 

rym Mieście. Przy grobach stawiano też warty 
honorowe pełniące straż aż do rezurekcji. 
Zwyczaj ten znany był już w XVII w. „W 
Warszawie członkami straży grobowej byli 
dawniej żołnierze oddelegowani przez króla. 
Na przykład w kolegiacie przy grobie Chry- 
stusa stali drabanci królewscy, a u Sakramen- 
tek na Nowym Mieście konni artylerzyści”, 
czytamy na stronie Muzeum Historii Polski. 
  Z odwiedzaniem grobów w kościołach łą- 
czył się również obyczaj kwestowania na rzecz 
instytucji dobroczynnych. Nazwiska dam z tak 
zwanego towarzystwa, które zamierzały brać 

udział w kwestach, ukazywały się w lokalnej 
prasie. W kościołach rozkładano dywany, a na nich stawiano stoły       
z tacami na datki. Za stołami siadały eleganckie damy, które za złożo- 
ną ofiarę wręczały wiernym święte obrazki. Ale wielkanocna sobota to 
przede wszystkim czas święcenia pokarmów. „W Wielką Sobotę świę- 
ciło się jajka, babki, kiełbasy oraz pieprz i sól. Przynosiło się także do 
domu wodę święconą w buteleczkach i miniaturową cierniową koronę 
Chrystusa”, wspominał Witold Sadowy. Dawniej pokarmy do poświę- 
cenia zanoszono do kościołów na ozdobnych talerzach, koszyczki 
praktykowane były tylko na wsiach. 
   Noc z soboty na niedzielę nie należała do najcichszych, bo procesje 
rezurekcyjne wraz głośnymi wystrzałami zwiastującymi radosną no- 
winę o Zmartwychwstaniu Pańskim, dawniej odbywały się w sobotę 
wieczorem lub o północy. Tradycja porannych rezurekcji w Niedzielę 
Wielkanocną pojawiła się dopiero w XX w. Radosław Lolo pisze, że 
w procesjach rezurekcyjnych w stolicy uczestniczyli także monarcho- 
wie z całym swym dworem, a baldachim nieśli senatorowie lub urzęd- 
nicy dworscy. Wszystkie procesje łączyła tradycja hucznych wystrza- 
łów, które w obecności monarchy wykonywała artyleria konna. Przed 
wojną upowszechnił się zwyczaj stosowania petard, które często pod- 
kładano na tory tramwajowe. Ładunki wybuchowe przygotowywano 
w domu. Ich produkcję opisuje Stanisław Grzesiuk w „Boso, ale w 
ostrogach”. „W piątek wieczorem usiedliśmy do robienia bomb. Przed- 
tem przygotowaliśmy sobie gazety i szmaty, wyproszone od matek      
i sąsiadek, które nie miały synów w wieku ‘strzelców’. Produkcja bomb 
trwała kilka godzin. Ja mieszałem na stolnicy materiały wybuchowe       
i łyżką nakładałem na kawałki gazet, które inni znów obwiązywali 
szmatami, i po mocnym ściągnięciu, żeby ładunek był twardy, na 
końcu wiązali sznurkiem” - czytamy w książce. 
   W niedzielę przychodził czas rodzinnego świętowania. Do stołu za- 
siadano dopiero około południa, a po posiłku chętnie wybierano się na 
spacer. Z domów wychodzono również w poniedziałek wielkanocny. 
Przy czym w wyższych sferach w przed południem skrapiano się ra- 
czej perfumami, niż oblewano wodą. W Warszawie był to bowiem 
czas zabaw, festynów i imprez organizowanych na świeżym powiet- 
rzu. Tradycyjna zabawa ludowa, którą pod koniec XIX w. przeniesiono 
na Pole Mokotowskie odbywała się na placu Ujazdowskim, gdzie na 
spragnionych rozrywki mieszkańców stolicy czekały karuzele, huśtawki, 
czy wędrowne cyrki. Zwyczajowo oczywiście oblewano się wodą i to 
oblewało się wszystkich. Ale nie kubłami, jak to robiono na wsi. Ze 
zwyczaju najbardziej cieszyły się dzieci i młodzież.

W

KORZENIE MOKOTOWA: WIELKANOC W DAWNEJ WARSZAWIE

Rezurekcja o północy, cierniowa korona w domu, 
czyli o stołecznych tradycjach wielkanocnych

Hubert Habrat - licencjonowany przewodnik po Warszawie, mieszkaniec Sadyby

Michał Elwiro Andriolli, Dyngus, 1882
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darza się, że muszę grubo po północy wyjść z moim 
psem na dwór. Jeszcze kilkanaście lat temu odbywałam 

spacer z duszą na ramieniu. Wokół pusto, ciemne okna         
w bloku pogłębiały strach, że jakby co, nikt nie usłyszy 
mojego wołania o ratunek. 
   Teraz jest inaczej. Mijają mnie pary rozgadanych, śmieją- 
cych się młodych ludzi. Większość znam z widzenia - to 
wynajmujący mieszkania w moim bloku, niektórzy z bar- 
dzo dalekich stron świata. Po raz kolejny upewniam się, jak 
bardzo odmłodniało osiedle z ponad 50-letnią metryką. 
   Czy na Stegnach i sąsiedniej Sadybie żyje się bezpiecznie? 
Uważam, że tak. Moje odczucia potwierdza Iwona Kijow- 
ska. p. o. oficera prasowego Komendy Rejonowej Policji 
Mokotów. Na Krajowej Mapie Zagrożeń Bezpieczeństwa 
nasz teren jest prawie białą plamą. Zdarzają się kradzieże, 
zwłaszcza katalizatorów i tablic rejestracyjnych, czasem 
włamania do mieszkań. Bywa, że w sezonie zakłócają nocną 
ciszę rozochoceni kibice wracający z meczu piłki nożnej. 
   Inaczej ten obraz wygląda w kartotekach skazanych za 
brutalne morderstwa. Kilka przykładów. W lipcu 2018 r. na 
obrzeżach Stegien Południa stracił życie mieszkaniec bloku 
przy ulicy Iberyjskiej. Dobry, uczciwy człowiek, niestety, 
miał słabość do alkoholu. Umówił się wieczorem z kump- 
lami na piwo, które kupił za ich składkowe pieniądze. Kiedy 
już się uraczyli, jeden z kompanów, niejaki Waldemar K. 
uznał, że w wydanej przez sklepową reszcie brakuje 10 zł. 
O kradzież posądził dostarczyciela piwa. Awantura 
przerodziła się w krwawą jatkę. Waldemar K. zaatakował 
kumpla betonową płytą, miażdżąc mu głowę. Kiedy ofiara 
nie dawała znaku życia, porzucili rannego w krzakach. Na 
procesie zabójca tłumaczył, że „musiał wyrwać chwasta, bo 
dziś oszukał na 10 zł, a jutro może ukraść milion”. 
    Cztery lata wcześniej, w kawalerce przy ulicy Kaukaskiej 
stracił życie taksówkarz Jan B. Został kilkakrotnie uderzony 
w głowę butelką, a później uduszony foliową torbą. Mor- 
dercy Mariusz O. i Tomasz R. podstępem zwabili tego 
właściciela nowego mercedesa do wynajmowanego miesz- 
kania. Umawiając się z kierowcą na długi kurs poza Wars- 
zawę zaproponowali, aby przed podróżą wypił z nimi 
herbatę. W momencie, kiedy Jan B. stanął w progu lokalu, 
jego los był przesądzony. Sprawcy, wystraszeni przypad- 
kowym pojawieniem się na osiedlu policjantów, zostawili  
w mieszkaniu zwłoki, zawinięte w dywan i uciekli. Złapano 
ich we Wrocławiu.  Motyw morderstwa? Potrzebowali 
pieniędzy. Kiedy okazało się, że ich ofiara miała pusty 
portfel, sprzedali jego samochód za 10 tys. zł.

 2014 roku pod gałęziami w ogródku wokół bloku na 
Stegnach Północnych znaleziono zwłoki mężczyzny, 

poszukiwanego od kilkunastu godzin przez żonę. Miał licz- 
ne obrażenia, zwłaszcza na głowie, jak się później okazało, 
od uderzenia szpadlem. Zabójcą był 34 letni Paweł K. bez 
stałego miejsca zamieszkania, który za butelkę wódki miał 
pomóc swej ofierze w porządkowaniu ogródka. Uciekł z 
miejsca zbrodni, w ręce policji wpadł na Ochocie. 
   Kilka lat później do brutalnego morderstwa doszło w 
bloku przy ulicy Konstancińskiej na Sadybie. Plan zabójstwa 

opracowała była strażniczka więzienna Monika A. Chciała 
się wzbogacić wyłudzeniem nieruchomości od emerytowa- 
nego pośrednika w sprzedaży mieszkań. Na wspólnika 
wzięła niezbyt rozgarniętego, ale posłusznego jej 20-latka 
Grzegorza R., który udawał, że chce sprzedać kawalerkę 
otrzymaną w spadku. 86-letni Aleksander P. pojechał z 
klientem do tego mieszkania na Sadybie. Nie zorientował 
się, że R. kłamie, lokal poprzedniego dnia został wynajęty 
przez Monikę A.  W czasie oględzin łazienki pośrednik 
został brutalnie zamordowany. Zbrodnicza para zapako- 
wała zwłoki do torby i pojechała pod Płońsk, na działkę 
ofiary, gdzie zakopano ciało. Po kilku tygodniach Monikę A. 
naszły obawy, że zwłoki może wygrzebać z ziemi pozo- 
stawiony na parceli pies. Namówiła Grzegorza R. i jego 
15-letnią dziewczynę Olę, aby przewieźli ciało w inne 
miejsce. Wszystko odbyło się zgodnie z planem. Morder- 
czyni jednego tylko nie przewidziała - że nastolatka nie 
podoła psychicznej traumie i komuś opowie o koszmarach, 
które śnią się jej w nocy. Tym kimś okazał się policjant…  

a zapleczu Galerii Wypieków na Stegieńskim Rożku 
od lat spotykają się amatorzy szybkiego „browaru”. 

Ściągają tam z całego Mokotowa. Tamtego lata dwaj bez- 
robotni piwosze wypili więcej niż zwykle, bo mieli szcze- 
gólny temat do obgadania. Otóż jednemu z nich o ksywie 
Hardy znajoma z bazarku na Sadybie zaproponowała 
zgładzenie jej męża za 5000 dolarów. Hardy nie dociekał, 
dlaczego trzeba tego mężczyznę zabić; zgodził się, gdy 
znajoma wspomniała o zaliczce. Wynajęci kilerzy mieli 
wejść do mieszkania zleceniodawczyni na Ursynowie w 
czasie, kiedy jej mąż będzie sam oglądał mecz piłki nożnej  
i udusić go. Plan się nie powiódł. Mężczyzna usłyszał, że 
ktoś chrobocze kluczem w zamku i przegonił włamywaczy. 
- W takim razie niech zginie w swoim samochodzie            
- zdecydowała kobieta. Wspólnie wpadli na pomysł kupienia 
na Stadionie 10-lecia ruskiej bomby tak skonstruowanej, 
aby odpaliła, gdy kierowca będzie chciał skręcić w lewo. 
Transportem śmiercionośnego narzędzia zajęła się małżon- 
ka ofiary. Drogę od stadionu na Ursynów przejechała w ten 
sposób, że ani razu nie skręciła w lewo. W domu poprosiła 
męża, aby przed obiadem podjechał do pobliskiego marketu  
i kupił nowy zamek do drzwi. Czekała przy oknie, aż zapali 
silnik. Schowała się, kiedy nastąpił wybuch. Ciężko ranny 
mężczyzna skonał kilka godzin później w szpitalu. 
   Podczas procesu sądowego zapytano oskarżoną, dlaczego 
chciała się pozbyć męża. Wyjaśniła bez wahania: przestał 
pracować na budowach w Niemczech (był cenionym spa- 
waczem), szukał roboty w kraju. Ona polubiła samotność     
i jego przyjazdy raz na kilka miesięcy, zawsze z prezentami. 
Dlaczego uparł się, aby to zmienić? 
    Lista zbrodni popełnionych w ostatnich latach na Steg- 
nach i Sadybie jest dłuższa, ale może tyle wystarczy.            
W moim raporcie jest jedna dobra wiadomość: wszyscy 
przestępcy nie byli mieszkańcami zasobów „Energetyki”. 
Pojawili się u nas, bo tu mieszkały ich ofiary. Wszyscy 
zostali skazani na wysokie kary - od 25 lat do dożywocia. 
Można spać spokojnie.

Helena Kowalik 
dziennikarka oraz 
reportażystka, 
autorka 17 książek, 
setek reportaży. 
Wiceprzewodni- 
cząca Rady Etyki 
Mediów. 
Mieszkanka 
Stegien z kilku- 
dziesięcioletnim 
doświadczeniem.

Z ŁOKCIAMI NA PARAPECIE. NOTUJE HELENA KOWALIK

Krwawe plamy w oazie spokoju
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ak informują Lasy Miejskie Warszawa, 
dziki widywane są nawet w Królikarni,        

a bywają dni, w których mieszkańcy Warsza- 
wy kilkadziesiąt razy zgłaszają miejskim 
służbom obecność zwierząt w mieście.          
W 2022 roku takich zgłoszeń było ponad 
2000. Dla porównania: w całym 2021 roku 
„tylko” 554.
  Z uciążliwością tych zwierząt na co dzień 
mierzy się osiedle Bernardyńska, ale zwierzę- 
ta te widywane są także na Sielcach, czy 
Stegnach. - Problem pojawiania się dzików 
na terenach osiedla występuje już od 10 lat. 
Obecność dzików w mieście, w tym loch z 
młodymi, stanowi zagrożenie bezpieczeń- 
stwa dla mieszkańców, w tym dzieci, czy też 
zwierząt domowych, jak psy - informuje kie- 
rownik administracji osiedla Katarzyna 
Szwarc. - Często też dochodzi do zniszcze- 

nia zieleni osiedlowej. Niestety koszt usunię- 
cia tych szkód pokrywają mieszkańcy, gdyż 
Lasy Miejskie odmawiają wypłaty odszkodo- 
wania - dodaje Katarzyna Szwarc. 
  Kierownik administracji z Bernardyńskiej 
zwraca też uwagę, że pomimo apeli, miesz- 
kańcy często wyrzucają reszki pożywienia, co 
zachęca dzikie zwierzęta do bytowania oraz 
żerowania.
   W przypadku pojawienia się dzików, admi- 
nistracja występuje do Lasów Miejskich z 
wnioskiem o interwencję, informuje też 
mieszkańców o sytuacji. Służby te na każde 
zgłoszenie o zagrożeniu związanym z poja- 
wieniem się dzikich zwierząt, podejmują in- 
terwencję. Obecnie mogą jedynie przetrans- 
portować dzikie zwierzę do lasu. W War- 
szawie zakończyła się bowiem duża akcja re- 
dukcji populacji dzików. W całym mieście 

problem stał się na tyle poważny, że miasto 
jesienią 2022 roku zdecydowało o odstrzale 
200 sztuk dzików. Akcję zakończono w 
marcu tego roku. 
  Pomocna w radzeniu sobie z problemem 
jest odłownia dla dzików, która znajduje się 
na terenie nieruchomości przy ul. Bernar- 
dyńskiej 1. Zwierzę, które tam wpadnie jest 
przez pracowników Lasów Miejskich prze- 
transportowywane do lasu.
  W budynkach na osiedlu Bernardyńska 
znajdują się instrukcje oraz dane do kontaktu 
w razie pojawienia się dzików. W przypadku 
bezpośredniego zdarzenia z udziałem zwie- 
rzyny dziko żyjącej ratusz prosi o kontakt         
z pracownikiem ds. łowiectwa Lasów Miej- 
skich pod nr tel. 600 020 746 lub 600 020 
747, biuro jest czynne całą dobę. Można też 
zadzwonić do strażników miejskich pod nu- 
mer 986. Zdarzenia można również zgłaszać 
przy pomocy aplikacji 19115. Lasy Miejskie 
zachęcają, by robić to nawet gdy nie ma za- 
grożenia ze strony dzików. Pomoże to służ- 
bom uzyskać informacje o miejscach wystę- 
powania zwierząt i lepiej reagować na zda- 
rzenia oraz planować działania.

Ponad pół tysiąca wniosków złożyły spółdzielnie mieszkaniowe                    
i wspólnoty na dofinansowanie do instalacji fotowoltaicznych                  
w budynkach wielorodzinnych. 

   Jak poinformowało pod koniec marca Ministerstwo Rozwoju i Tech- 
nologii, w niecałe dwa miesiące od uruchomienia naboru na dotacje 
złożono 512 wniosków opiewających łącznie na kwotę wsparcia ponad 
31,7 mln zł. Wartość planowanych inwestycji wynosi 79,8 mln zł.
Ministerstwo przedstawiło szczegółowe dane. Wynika z nich, że 250 
złożonych dotychczas wniosków pochodzi ze spółdzielni mieszkanio- 
wych, 241 wnioski przygotowały wspólnoty mieszkaniowe, 14 - TBS-y. 
Pozostałe pochodzą od innych inwestorów (samorządów, osób fizycz- 
nych, zakładów pracy itp.).

   
W ramach rządowego programu, o czym pisaliśmy w poprzednim 
numerze M6, o dopłaty w wysokości 50 procent inwestycji mogą 
ubiegać się, m.in. spółdzielnie mieszkaniowe. Budżet na dopłaty do 
inwestycji w OZE, a także w inne inwestycje zwiększające efektyw- 
ność energetyczną budynków wielorodzinnych, wynosi ponad 448 
mln zł.  „Energetyka” prowadzi prace przygotowawcze do przepro- 
wadzenia programu inwestycji w panele fotowoltaiczne i uzyskania 
dopłat z programu. 

Duże zainteresowanie grantem 
OZE ze strony spółdzielni 
mieszkaniowych

Dziki na osiedlach
W ostatnim czasie nasiliły się w Warszawie problemy z dzikami. W „Energetyce” szczególnie 
upodobały sobie  osiedle Bernardyńska, ale są też widywane na Sielcach, czy Stegnach 
Południe. Zwierząt pojawiło się na tyle dużo, że ratusz zdecydował o odstrzeleniu 200 sztuk. 

J

M6.

opr. red.
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  Na naszym osiedlu postanowiliśmy nie czekać i zebranie osiedlowe 
zorganizowaliśmy już teraz. Po przerwie spowodowanej pandemią, 
mieszkańcy nie mogli się doczekać możliwości spotkania sąsiadów. 
Nie może więc dziwić, że frekwencja wyniosła 100 procent. Do 
rekordu jednak trochę zabrakło, bo w przeszłości zdarzało się, że 
frekwencja przekraczała 100 procent. Na nasze zebranie przycho- 
dzili mieszkańcy z innych osiedli, tak im się u nas podoba! 
   Na zebraniu,  jak zwykle, mieszkańcy stawili się całymi rodzinami, 
atmosfera raczej przypominała imieniny u cioci, niż spotkanie          
w spółdzielni. Tym bardziej, że administracja stanęła na wysokości 
zadania i wynajęła zespół muzyczny, którego mini koncert był 
wyczekiwanym przez wszystkich punktem zebrania. Przed kon- 
certem jednak obowiązki: zebranie zaczęło się tradycyjnie - pracow- 
nicy administracji i członkowie rady osiedla otrzymali dyplomy w 
uznaniu za ich ciężką pracę na rzecz osiedla, nie zabrakło pamiątko- 
wych medali i wspólnego zdjęcia. Gdy prowadzący zebranie poprosił 
uczestników, by powoli kończyć tę część zebrania, uczestnicy 
zmęczeni długimi oklaskami i wiwatowaniem na stojąco zawnios- 
kowali o przerwę. 

   Nie zabrakło jednak głosów krytycznych - w tym roku admini- 
stracja została skrytykowana za zbyt późne pojawienie się wiosny na 
osiedlu. Postulat ten zainicjował, momentami nieprzyjemną 
dyskusję. Swoje racje przedstawili miłośnicy zimy i wożenia dzieci  
w sankach po osiedlu. Pojawił się też argument, że szybsze nadejście 
wiosny stawia pod znakiem zapytania sens ostatniej inwestycji 
osiedla - naśnieżanej i oświetlanej górki z której korzystają miłośnicy 
nart, snowboardu i zjeżdżania na byle czym. Przeważył jednak argu- 
ment, że zbyt długa zima powoduje, że pracownicy administracji 
zbytnio się męczą odśnieżając samochody mieszkańcom. W efekcie 
zgodzono się, aby wiosna na osiedlu zaczynała się na początku 
marca. Kierownictwo administracji zadeklarowało poprawę i to już 
od przyszłej wiosny. Kierownik uzgodni szczegóły podczas corocz- 
nych gospodarskich wizyt u każdego z mieszkańców, które rozpocz- 
ną się już od najbliższej niedzieli. Harmonogram wywieszony jest na 
klatkach schodowych, ale zawsze można zadzwonić na prywatną 
komórkę kierownika i uzgodnić dogodny termin.
   Po szybkim wyjaśnieniu nieprzyjemnej kwestii z wiosną, przyszedł 
czas na występ zaproszonego zespołu muzycznego. Następnie 
wszyscy udali się do swoich domów. 
  Luźna atmosfera sąsiedzkiej imprezy spotkania spowodowała, że 
zapomniano o realizacji punktów z ustalonego porządku. W tym 
celu zwołane zostanie kolejne zebranie.

Spółdzielnia na wesoło :)

Ach, co to było za zebranie!

W sumie pięć linii metra planuje Warszawa do 2050 roku.  Trzecia i czwarta linia miałyby 
przebiegać pod osiedlami MSM „Energetyka”. 

aprezentowany przez prezydenta miasta Rafała Trzaskowskiego masterplan wyznacza kie- 
runki rozwoju komunikacji w stolicy do 2050 r. w najważniejszych obszarach. Prace projek- 

towe nad studium trwały kilka lat. Plan zakłada m.in., że Warszawa będzie mieć pięć linii metra, 
do których dostęp będzie mieć 17 z 18 warszawskich dzielnic, a ponad połowa mieszkańców 
stolicy będzie mieszkać w odległości do 1 km od stacji metra. Po zrealizowaniu tych planów 
długość sieci metra wydłuży się z obecnych 42 do 113 km. Liczba stacji zwiększy się do 103.
   Zgodnie z zaprezentowanymi planami trasy podziemnej kolejki przebiegać mają również pod 
osiedlami „Energetyki”. To linie M3 i M4. I tak, linia M3, będąca de facto odnogą drugiej linii 
ma prowadzić od istniejącej stacji metra Stadion Narodowy przez Grochów, Gocław a dalej pod 
Wisłą na Mokotów do ul. Żwirki i Wigury. Dwie ze stacji - Czerniaków i Sielce - powstałyby 
pod okami mieszkańców osiedla Sielce. Pierwsza z wymienionych miałaby znaleźć się tuż obok 
biura Zarządu przy osiedlu Sielce.
   Trasa ta wzbudza duże kontrowersje i część ekspertów poddaje w wątpliwość sens budowy linii 
ze Stadionu Narodowego i Dworca Wschodniego, kluczącej następnie po Pradze Południe, by 
przez Siekierki wspiąć się w stronę Górnego Mokotowa.  - Prace projektowe nad trzecią linią 
metra już się rozpoczęły. Równocześnie chcemy rozpocząć prace nad czwartą linią. Mam obiet- 
nice z Unii Europejskiej, że dostaniemy pieniądze, które są niezbędne w przypadku tak kosz- 
townego przedsięwzięcia. Mam nadzieję, że uruchomione zostaną w końcu środki z KPO i że 
część z nich trafi właśnie na takie inwestycje, bo nie ma rozwoju kraju bez rozwoju dużych miast 
– mówił na prezentacji planów prezydent Warszawy Rafał Trzaskowski.
 Z kolei wspomniana przez Rafała Trzaskowskiego linia M4, to linia prowadząca z północy na 
południe miasta. Przebiegać będzie od Tarchomina na północy przez Marymont, Żoliborz, 
Śródmieście, Ochotę, Służewiec do Wilanowa. Nieco zakrzywiona trasa miałaby dwa przystanki 
w pobliżu osiedli „Energetyki”: Stegny i Sobieskiego. Do linii M1 łączącej Ursynów z centrum 
przesiadka byłaby na stacji Metro Wilanowska. Co warte odnotowania, ten odciek przebiegałby 
równolegle do budowanej linii tramwajowej. 
   Zaprezentowany dokument zostanie przedłożony mieszkańcom do rozbudowanych konsultacji 
społecznych w maju i czerwcu. Uwagi będzie można składać aż do końca września.

Metro na osiedlach „Energetyki”
 za... ćwierć wieku

ZAPREZENTOWANY PRZEZ MIASTO PLAN ROZWOJU PRZEWIDUJE, 
ŻE DWIE LINIE PRZEBIEGAŁYBY POD TERENAMI OSIEDLI

UWAGA, SZLABAN!

   W ostatnim czasie niemal seryjnie 
dochodzi do uszkodzeń szlabanów na 
osiedlach. Koszty napraw czasem prze- 
kraczają dziesięć tysięcy złotych, na 
szczęście w większości przypadków udaje 
się uzyskać odszkodowanie od ubezpie- 
czyciela lub z OC sprawcy.
   Naprawy trzech uszkodzeń na Sadybie 
kosztowały ponad 16 tysięcy zł, dwa 
uszkodzenia szlabanu przy nowym bu- 
dynku na Sielcach (Zwierzyniecka 8C) 
wyceniono na prawie 8 tys. zł. To tylko 
zdarzenia ze stycznia i lutego. Dotyczą 
one terenów, na których szlabany poja- 
wiły się stosunkowo niedawno (Sadyba), 
albo budynków nowych (Sielce).  
  Czy wnioskować z tego można, że 
mieszkańcy muszą nauczyć się funkcjo- 
nowania ze szlabanami.  Jak informuje 
Małgorzata Niemirska - zastępca 
kierownika administracji ds. eksploatacji 
na Sadybie, na osiedlu tym zdarzenia 
mają różny charakter, czasem nie można 
wykluczyć celowych działań. A na Sady- 
bie szlabanów przybywa, docelowo ma 
zostać zamknięte całe osiedle. 
  Na szczęście urządzenia te są jednak 
ubezpieczane, dzięki czemu to nie miesz- 
kańcy ponoszą koszty napraw. W pierw- 
szej kolejności, jeśli uda się ustalić sprawcę, 
to administracje zgłaszają sprawę z 
ubezpieczenia OC sprawcy. Jeśli autor 
dewastacji pozostaje nieznany, to admini- 
stracje zgłaszają szkodę z własnej polisy.

Z

M6, um.warszawa.pl

Notował: Gospodarz Anioł ;)



 nr 3/2023 (145)

18!

 Zamienię 3 pokoje z loggią 2 
piętro, blok 4-piętrowy, 52 mkw, ul. 
Jaszowiecka,  na 2 pokoje w bloku       
z windą. Tel. 605 95 44 10.

    Sprzedam miejsce postojowe      
w garażu podziemnym przy ul. 
Powsińskiej 23. Tel. 602 72 04 06

  Kupię prawo użytkowania działki 
rekreacyjnej w „ROD Prasa  Stegny” 
lub ROD Imielińska”. Telefon: 605 
199 350 

  Kupię mieszkanie najlepiej do 
remontu. Telefon:  667 033 829.

  KUPIĘ mieszkanie za gotówkę, do 
remontu lub z problemem prawnym. 
Pomogę w formalnościach związa- 
nych z dokumentami. Tel. 505 213 
200, e-mail: pilniekupie@wp.pl.

  Agent pośrednik nieruchomości  
z wieloletnim doświadczeniem 
pomoże przy sprzedaży/ wynajmie 
mieszkania/domu. Zapraszam do 
kontaktu tel. 606 75 88 01.

  Agent nieruchomości z wielo- 
letnim doświadczeniem, sprzedaż, 
wynajem, telefon 602 500 315.

  Jako Stegnianin, pośrednik 
nieruchomości, chętnie pomogę            
i doradzę przy sprzedaży lub 
wynajmie Twojego mieszkania. 
kontakt@pkubalski.pl, 508 400 952.

   Układanie kostki brukowej - 20 
lat doświadczenia. Tel. 690 17 80 95.

 Układanie płytek ceramicznych, 
gresu. Tel. 789 088 382.

  Układanie płytek ceramicznych, 
gresu. Tel. 508 135 766.

  Rolety, żaluzje, plisy. Naprawa 
okien. Wymiana uszczelek, klamek, 
okuć. Fachowo i dokładnie.  Tel. 504 
231 576.

   Zamki drzwiowe wszystkie typy. 
Naprawa, montaż, wymiana. 
Doświadczenie. Solidność. Gwa- 
rancja. 501 792 920, 501 185 240.

  NAPRAWA, serwis okien PCV                       
i drewnianych. Wymiana uszczelek, 
klamek, okuć. Profesjonalnie i tanio. 
Tel. 512 627 219.

  OKIEN NAPRAWA SERWIS. 
Regulacja, doszczelnianie, wymiana 
uszkodzonych części, serwis pogwa- 
rancyjny. KAŻDY TYP i  RODZAJ 
OKIEN. Tel.502 431 461.

  Rolety, Plisy, Żaluzje, Moskitiery. 
Duży wybór materiałów i fachowe 
doradztwo. Tel. 512 627 219.

  Żaluzje, rolety, plisy, moskitiery, 
naprawy. Profesjonalnie z gwarancją.  
Tel. 501 572 800.

  Cyklinowanie bezpyłowe parkietu. 
Układanie parkietu, desek, paneli. 
Profesjonalnie. Naprawy parkietu. 
Lakierowanie lakierami bezzapacho- 
wymi. Tel. 601 347 318.

 MALOWANIE, tapetowanie, 

gładzie, wykończenia. Szybko, 
solidnie, tanio. Warszawa i okolice. 
Jurek 600 302 916, POLSKI fachowiec 
z wieloletnim doświadczeniem.

 Remonty kompleksowo. Ponad 35 
lat doświadczenia - szybka realizacja. 
Tel. 602 378 608.

  Adam Złota Rączka. Wszystko co 
się może zepsuć można naprawić. 
Potrzebna pomoc sąsiedzka, dzwoń 
602 774 964.

  Złota rączka, drobne naprawy i 
pomoc sąsiedzka. Elektryka, 
hydraulika, ślusarskie. Zadzwoń, 
pomogę. Marcin, tel. 508 27 67 68.

  Architekt z uprawnieniami: 
budowy, przebudowy, rozbiórki             
i remonty. Tel. 698 497 709.

  A-Z REMONTY osobiście. 
Malowanie, gładź gipsowa, panele, 
glazura, terakota, hydraulika, 
elektryka, itp. Tel.793 97 44 81 
MOKOTÓW.

  MEBLE NA WYMIAR. Kuchnie, 
garderoby, szafy, regały. Tel. 
501 210 211.

  Zakład Tapicerski z wieloletnim 
doświadczeniem poleca swoje 
usługi, tel. 22 842 94 02, 502 250 
803, 22 618 18 26.

  Transport, przeprowadzki, 
przewóz rzeczy, mebli (możliwość 
montażu), opróżnianie mieszkań, 
piwnic, wywóz śmieci, gruz, RTV, 
AGD, usługi porządkowe w ogród- 
kach, działkach. Tel. 577 567 929.

 Hydraulika, gaz. Zenek.                  
Tel. 691 718 300. 

  Hydraulik - pełen zakres, upraw- 
nienia gazowe. Tel. 883 699 907.

  HOME STAGING atrakcyjne 
zaaranżowanie wnętrza niewielkim 
kosztem w celu przygotowania do 
sprzedaży. Fotograf i firma wypoży- 
czająca meble, tel. 606 758 801.

 Nauka polskich liter, czytania, dla 
dzieci z Ukrainy. Tel. 517 259 312. 

  Nauka czytania - dzieci 
dyslektyczne. Tel. 517 259 312.

  Niemiecki z nauczycielem: szkoła 
podstawowa i ponadpodstawowa 
korepetycjeniemiecki@onet.eu

  Nauka hiszpańskiego i angiel- 
skiego. Konwersacje z native 
speaker. Tel. 505 988 631.

  Matematyka korepetycje, szkoła 
podstawowa, liceum, technikum. 
Dojazd do ucznia tel. 518 712 006.

  Korepetycje matematyka, angiel- 
ski. Szkoła podstawowa i średnia. 
Przygotowanie do matury. 
Dojeżdżam. Tel. 790 577 227.

   Matematyka bezstresowo, 
korepetycje od podstawówki do 
matury. Doświadczony nauczyciel, 
emerytowany pracownik Politechniki 
Warszawskiej. Tel. 730 303 628.

  Korepetycje z matematyki i fizyki 
– wszystkie poziomy. Doświadczony 
korepetytor. Dojazd do ucznia,                  
u korepetytora lub online. Tel. 694 
771 293

  Angielski dla dzieci (9 lat+) i mło- 
dzieży u doświadczonej nauczycielki. 
Dyslektycy mile widziani. Ceny przy- 
stępne. Nie dojeżdżam. Tel.888 75 
14 52.

  Korepetycje z języka angielskiego. 
Emerytowana, dyplomowana nauczy- 
cielka, 20 lat doświadczenia. Praca 
indywidualna, na żywo, możliwy 
dojazd do ucznia. Tel. 503 818 817.

 Diagnoza talentów i predyspo- 
zycji dla dzieci, młodzieży i doro- 
słych. Doradztwo szkolne i zawo- 
dowe. Cena 70 zł/h. Tel. 530 878 
123. Korsykańska. Także egzamin 
8-klasisty i matura z ang. - 70 zł/h.

  Refleksologia stóp, twarzy, 
masaże relaksacyjne. Osiedle 
Bernardyńska. Tel. 504 152 463.

  Podolog. Pedicure leczniczy              
z dojazdem do klienta. Obcięcie, 
oszlifowanie paznokci, zmiany 
chorobowe, wrastające paznokcie, 
odciski, modzele, profilaktyka.          
Tel. 574 650 202.

  PSYCHOLOG, PSYCHOTERAPIA, 
PSYCHIATRA – Poradnia Psycholo- 
giczna „Strefa Myśli” na Stegnach – 
Zapraszamy Dorosłych, Dzieci i 
Młodzież – ZAPISY: tel. 22 490 44 12.

  PSYCHOLOG z 18-letnim stażem 
Psychoterapia uzależnień, przemocy, 
zaburzeń odżywiania i nastroju, 
pocz. własnej wartości, problemów 
wychowawczych. Sadyba, wizyty 
stacjonarne i online: 608 222 000.

 PRYWATNY DETEKTYW - pomoc      
w sprawach karnych, sprawdzenia 
fachowców, obserwacje, ustalenia 
adresowe dłużników, majątkowe, 
wykrywanie zdrad małżeńskich, tel. 
881 152 900.

  Bielizna (biustonosze, figi, slipy, 
pidżamy), wyroby pończosznicze 
(skarpety, podkolanówki, rajstopy, 
kalesony). Sklep w pawilonie przy ul. 
Sobieskiego 74/78.

 Drobne poprawki krawieckie, 
cerowanie artystyczne, naprawa 

sztucznej biżuterii, 668 438 908.
  Szyję miarowo, damskie, 

poprawki. Tel 22 842 36 70.
  Sprzątanie mieszkań szybko, 

tanio i skutecznie. Pełny zakres 
usług. Miła obsługa. 577 305 175.

   MYCIE OKIEN, ram i parapetów. 
Okno pojedyncze 30 zł, dwuskrzy- 
dłowe, 40 zł, trzyskrzydłowe 50 zł, 
balkonowe 40 zł, zabudowa balko- 
nowa 140 zł. Środki czystości po 
naszej stronie.  Tel. 577 305 175.

  Naprawa komputerów. Rozwią- 
żemy każdy problem ze sprzętem        
i  oprogramowaniem. Usuniemy 
wirusy, odzyskamy dane, sieci Wi-Fi. 
Tel. 600 133 681.

  Usługi telefoniczno-komputero- 
we, naprawa aparatów telefonicznych 
i podłączenia, naprawa - wymiana 
armatury łazienkowej, kuchennej, 
wymiana zaworów i połączenia 
hydrauliczne. Jerzy. 22 828 18 28.

 RADCA PRAWNY - prowadzenie 
postępowań sądowych (spadki, od- 
szkodowania, dochodzenie należno- 
ści, rozwody)  -  tel. 690 876 653.

   ZŁOTO-SREBRO - wyrób- naprawa 
-sprzedaż. Tel. 601 736 815.                     
Ul. Barcelońska 1.

  Auto serwis - blacharstwo i lakie- 
rnictwo, mechanika, części, holowa- 
nie, czyszczenie, odbiór auta spod 
domu i dostawa gratis. Faktury VAT. 
Sprawdź nasze ceny. Tel. 501 281 
500.

  Auto naprawa, wymiana opon 
szybkie naprawy, mechanika samo- 
chodowa, faktura FV zapraszamy 
serdecznie do kontaktu 511 430 
456.

  SPRZEDAM komplet letnich opon 
(4szt.) Bridgestone Turanza (2019r., 
15300 km) T005 Dot 2619, 195/55 
R16 87H, bieżnik 6,5-7mm. Cena 
600zł/za 4) odbiór osob., tel. 602 61 
61 62.

  Kolekcjoner poszukuje starych 
prospektów samochodowych 
witold_jurasz@wp.pl, tel 600 354 997.

  UBEZPIECZENIA. Allianz – dla 
czytelników M6 specjalne zniżki na 
ubezpieczenie mieszkania i ubezpie– 
czenia turystyczne – zadzwoń, 
sprawdź.  Tel. 607 77 99 04.

  Odpoczynek nad morzem.   
Pokoje w Kątach Rybackich, tel. 570 
077 065. 

OGŁOSZENIA DROBNE 
DLA CZŁONKÓW SPÓŁDZIELNI

 Dla członków spółdzielni ogłoszenia drobne są bezpłatne. Maksy- 
malna długość to 170 znaków.  W ramach ogłoszeń darmowych  nie 
publikujemy adresów stron www. Ogłoszenia prosimy przesyłać na 
adres m6@msmenergetyka.pl  w  tytule zaznaczając  „Ogłoszenie 
drobne”, lub  SMS-em na numer  600 38 33 34. Termin nadsyłania 
ogłoszeń do następnego wydania M6: 1 czerwca 2023 r.

 EDUKACJA

 ZDROWIE I URODA

OGŁOSZENIA DROBNE

 USŁUGI REMONTOWE

 NIERUCHOMOŚCI

   RÓŻNE

mailto:m6@msmenergetyka.pl
mailto:m6@msmenergetyka.pl
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Dyskusyjny Klub Książki 
na Bukietowej

Czytelnia Naukowa nr XXI,          
ul. Bukietowa 4A. 13 kwietnia, 
17:30.  Rozmowa o książce 
„Baśń o wężowym sercu albo 
Wtóre słowo o Jakubie Szeli” 
Radka Raka.

Koncert 
organowy 

Nowa Miodowa, Rakowiecka 21.
17 kwietnia, 19:00. 
W  Sali Organowej zagra prof. 
Józef Serafin.

Goście Nowego Teatru: 
Marie NDiaye

Nowy Teatr, Międzynarodowe 
Centrum Kultury, Madaliń- 
skiego 10/16. 18 kwietnia, 
19:00. Spotkanie z jedną z 
największych współcześnie 
żyjących francuskich pisarek.

Koncert Orkiestry 
Wojskowej z Giżycka

Klub Dowództwa Garnizonu 
Warszawa, al. Niepodległości 
141 A. 23 kwietnia, 16:00
Bezpłatne wejściówki do 
odbioru w Klubie DGW.

Serwis internetowy specjalnie dla Czytelników M6 informuje o ciekawych, darmowych 
wydarzeniach na Mokotowie i nie tylko. Szczegóły oraz więcej wydarzeń na waw4free.pl.

Dlaczego 
„kulturalny Mokotów” 
kończy się na skarpie? 

od tym tekstem znajdą Państwo rubrykę informującą o darmowych wyda- 
rzeniach w Warszawie. Choć jej autorzy (serwis waw4free) starają się       

w każdym numerze M6 prezentować te najbliższej naszych osiedli, to rzadko 
udaje się znaleźć jakiekolwiek wydarzenie kulturalne odbywające się na 
Dolnym Mokotowie.
   W naszej dzielnicy wyodrębnić można dwa obszary: Górny i Dolny Moko- 
tów. Nasz Dolny Mokotów to: Augustówka, Czerniaków, Sadyba, Siekierki, 
Sielce i Stegny. W czterech spośród sześciu osiedli większość to obszary za- 
mieszkane przez spółdzielców spółdzielni MSM „Energetyka”. A jak wygląda 
oferta społeczno-kulturalna Urzędu Dzielnicy Mokotów dla naszych osiedli 
Na Dolnym Mokotowie działają: Dom Kultury Dorożkarnia na Siekierkach, 
Ośrodek Edukacji Kulturalnej „Sadyba” i  Ośrodek Kultury Aktywne Stegny. 
   Dla porównania Górny Mokotów oferuje: Służewiecki Dom Kultury, Dom 
Kultury Kadr, Mokotowskie Centrum Integracji Mieszkańców, Centrum 
Łowicka i Trzy Uniwersytety Trzeciego Wieku.
   Prawie wszystkie ośrodki na Górnym Mokotowie są finansowane ze środków 
publicznych, a na Dolnym Mokotowie dwa z trzech są finansowane przez 
spółdzielców. A przecież my również płacimy podatki i oczekujemy na równie 
bogatą ofertę jak sąsiedzi z drugiej części dzielnicy. Dlaczego kulturalny 
Mokotów kończy się na skarpie? Przecież w samej „Energetyce” mieszka 
ponad 40 tysięcy osób, a mamy jeszcze duże osiedla, jak choćby Siekierki, czy 
Czerniaków, mocno rozbuduje się okolica Bluszczańskiej, jest Stara Sadyba…
   Na Dolnym Mokotowie w zasobach miasta nie ma lokali do prowadzenia 
omawianej działalności, a w zasobach naszej spółdzielni mamy jedynie dwa 
lokale. Spółdzielnia ponosi koszty ich utrzymania, obsługi, mediów i persone- 
lu, a zatem całkowity koszt realizacji w nich działalności społeczno-kulturalnej 
jest znacznie niższy niż w ośrodkach dzielnicowych. Tymczasem dzielnicowe 
ośrodki znajdujące się na Górnym Mokotowie mają bogatą ofertę, bo wyko- 
rzystują środki finansowe dzielnicy. Nasze możliwości finansowe są znacznie 
mniejsze, a tym samym nasza oferta znacznie uboższa. Na przykład jako 
OKAS, corocznie składamy do właściwych wydziałów w dzielnicy projekty 
programów natomiast przyznawane nam środki na ich realizację są o wiele 
niższe od naszych potrzeb. 
   Sytuacja taka ma miejsce od lat. Trudno oczekiwać, że zmieni się sama. 
Potrzeba reakcji mieszkańców - podatników, bo nie ma powodów, by miasto 
traktowało nas jako obywateli drugiej kategorii, albo uznawało, że w tym 
elemencie może „odpuścić”, bo zastępuje je spółdzielnia mieszkaniowa. 
Również MSM „Energetyka” powinna się włączyć w te działania i wywierać 
nacisk na urzędników i samorządowców. 
   A może dałoby się rozwiązać problem wspólnymi siłami? „Energetyka” 
buduje nowe budynki, dlaczego by w porozumieniu z urzędem z Rakowieckiej 
nie zaplanować przestrzeni przeznaczonej na ośrodek kultury utrzymywany 
przez dzielnicę?

P

Drogie Mieszkanki,
badanie piersi mammografem jest bardzo proste, szybkie 
i bezbolesne. Sama badam się regularnie, wiedząc jak 
ważna jest profilaktyka raka piersi. I chcę zachęcić każdą 
z Was – przebadajcie się, zróbcie to dla siebie, dla swoje- 
go zdrowia i spokoju ducha. Pamiętajcie, że wczesne 
wykrycie raka piersi znacznie zwiększa szanse na pełne 
wyleczenie!
   A mammobus, który do nas przyjedzie, badanie jeszcze 
ułatwi. Można będzie sprawdzić stan swoich piersi w 
prosty i wygodny sposób, bez konieczności dalszej po- 
dróży czy oczekiwania na wolny termin w przychodni. 
Zaś personel medyczny mammobusu służyć będzie 
pomocą i udzieli odpowiedzi na wszelkie pytania.
   Drogie Czytelniczki i Czytelnicy także. Mam gorącą 
prośbę. Powiedźcie o możliwości badania w mammo- 
busie kobietom ze swoich rodzin, przyjaciółkom, znajo- 
mym. Zachęćcie je, ośmielcie do tego. Kto wie, może 
właśnie w ten sposób uratujecie komuś życie?

Joanna Dembowska - Radna Dzielnicy Mokotów

Badanie realizowane jest w ramach „Programu profilaktyki 
raka piersi” prowadzonego przez Narodowy Fundusz 
Zdrowia. Informacje o terminach i miejscach, w których      
w Warszawie można odwiedzić mammobus i zrobić badanie 
na stronie www.nfz-warszawa.pl.Krystyna Domalewska
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hoć kalendarzowa wiosna dopiero się zaczęła, to 
nasza akcja - Energetyczna Wiosna Seniora          

- już dobiegła końca. Harmonogram na marzec był 
bardzo atrakcyjny i napięty. Wszystkie wydarzenia 
były bezpłatne i cieszyły się bardzo dużym zainte- 
resowaniem. Spotkania odbywały się w naszej 
placówce na ul. Korczyńskiej 6 w Ośrodku Edu- 
kacji Kulturalnej „Sadyba” ale także odwiedziliśmy 
wiele ciekawych miejsc. 
   Akcję rozpoczęliśmy 8 marca. Ruszyliśmy pełną 
parą, recitalem Danuty Stankiewicz „Czerwone          
i bure”. Piosenkarka występowała m. in. w popular- 
nym poznańskim kabarecie „Tey”, zdobyła ponad 
50 nagród i wyróżnień na festiwalach krajowych        
i zagranicznych. Koncert spotkał się z bardzo 
entuzjastycznym przyjęciem, a Danuta Stankiewicz momentalnie 
„kupiła” publiczność swoim talentem, poczuciem humoru i lekkością. 
    Następnym wydarzeniem, które znalazło sporo odbiorców, było 
wyjście do Muzeum Powstania Warszawskiego. Miłośnicy kina też 
znaleźli coś dla siebie, bo byliśmy na seansie filmu „Masz Ci los”            
w Cinema City Sadyba. 15 i 22 marca w OEK „Sadyba” odbyły się 
spotkania w ramach programu profilaktyki osteoporozy dla kobiet 
między 50 a 70 rokiem życia. Bezpłatne badanie realizowane było we 
współpracy z Instytutem Reumatologii w Warszawie, program profi- 
laktyczny był realizowany przez Centrum Medyczne Sobieskiego.     
W trakcie akcji mieliśmy również spotkanie z pracownikami ZUS-u 
zatytułowane „mLegitymacja emeryta-rencisty – co każdy senior 
wiedzieć powinien”.
  W ramach Energetycznej Wiosny Seniora nie mogło zabraknąć 
wycieczek. Byliśmy w Kancelarii Prezesa Rady Ministrów, a zwiedza- 
nie spotkało się z tak dużą uwagą, że już planujemy następną wizytę  
w kancelarii. Kolejną wizytę złożyliśmy w Muzeum Farmacji przy 
ulicy Piwnej, gdzie odbył się wykład „Medycyna i zdrowie w ogłosze- 
niach Kuriera Warszawskiego 1895-1939" oraz krótka prelekcja            
o wybranych ziołach i ich zastosowaniach (wraz z możliwością 

powąchania suszonych mieszanek). Ostatnim muzeum zwiedzanym 
w marcu, było Muzeum X Pawilonu Cytadeli Warszawskiej.
    Dla pasjonatów mocnych wrażeń przygotowaliśmy spotkanie 
autorskie z Heleną Kowalik - m.in. felietonistką M6, ale przede 
wszystkim pisarką, wieloletnią korespondentką prasową z sal sądowych, 
która zna świat polskiego wymiaru sprawiedliwości od podszewki,         
a sprawy kryminalne nie mają przed nią tajemnic. Tematem prze- 
wodnim były głośne procesy sądowe.
   Z kolei w nastrój nostalgii i refleksji wprowadziła nas autorka wier- 
szy Maria Leśniowska, mieszkanka Stegien, z wykształcenia pedagog, 
przez 35 lat nauczyciel przedszkolny i szkolny. „Wiosenne opowieści”, 
zgromadziły w ośrodku pokaźną publiczność. W cyklu „Podróże bez 
biletu” Grażyna Trautsolt zabrała nas do Iranu. Przygotowaliśmy 
także wielkanocne warsztaty rękodzielnicze dla seniorów. Powstały 
przepiękne prace, które zapewne będą zdobić świąteczne stoły.
     Wszystkie wydarzenia spotkały się z dużym zainteresowaniem 
naszych Seniorów. Dziękujemy tym co wzięli udział i zapraszamy     
na kolejne wydarzenia. Przypominamy, że na spotkania, prelekcje, 
warsztaty i inne imprezy wymagamy wcześniejszego zapisu. 
Zapraszamy.
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BEZPŁATNE ATRAKCJE DLA STARSZYCH MIESZKAŃCÓW OSIEDLI CIESZYŁY SIĘ BARDZO DUŻYM ZAINTERESOWANIEM

Energetyczna Wiosna Seniora

Paulina Gręda, OEK „Sadyba”

Z wizytą w siedzibie  premiera RP. Fot. P. Gręda

POWITANIE WIOSNY NA STEGNACH PŁD. Tłumy mieszkańców przyszły „przywitać wiosnę” na 
terenie sportowo-rekreacyjnym przy ul. Maltańskiej. Podczas osiedlowego pikniku nie zabrakło 
atrakcji dla najmłodszych (dmuchaniec, malowanie buziek, puszczanie baniek mydlanych)             
i nieco starszych (koncert, serwis rowerowy). Wszyscy mogli liczyć na pieczoną kiełbasę i bigos.

fo
t.

 J.
Zi
el
iń
sk
i


